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BRATISLAVA 
„Mestská hromadná dopra-
va je na jednej z najlepších 
úrovní, aká tu kedy bola,“ 
vyhlásil na decembrovom 
zasadnutí mestského zastu-
piteľstva primátor Matúš 
Vallo, ktorý býva aj pracuje 
v Starom Meste. S tým roz-
hodne nesúhlasil starosta 
Devínskej Novej Vsi Dárius 
Krajčír, do centra má pod-
statne ďalej a cestovanie 
zložitejšie. Reagoval emo-
tívne, pri svojom vystúpení 
sa dokonca postavil.
Podľa skúseností starostu 
Krajčíra je to presne naopak, 
doprava v Bratislave vrátane 
MHD sa za posledné roky 
výrazne zhoršila. „Jazdím au-
tom, jazdím emhádečkou, je 
to živá katastrofa. Spoje MHD 

nenadväzujú, choďte sa pre-
viezť,“ odkázal primátorovi.
Na decembrové zastupiteľ-
stvo vraj prišiel neskoro pre-
to, lebo zvolil autobus cez 
Devín a ten meškal „Chva-
labohu sa cestou nepokazil,“ 
doplnil starosta. Obslužnosť 
Devínskej Novej Vsi mest-
skou hromadnou dopravnou 
fungovala podľa jeho slov do 
vlaňajšieho augusta v únos-
nej miere bezproblémovo, te-
raz je však situácia veľmi zlá. 
Dopravný podnik totiž pri-
stúpil od augusta 2023  
k väčšej reorganizácii niekto-
rých autobusových a trolej-
busových liniek, ubezpečoval 
však, že cieľom je zlepšiť 
MHD vo vybraných častiach 
mesta, prispôsobiť ju potre-
bám obyvateľov v nadväz-

nosti na výstavbu nových 
obytných štvrtí, nákupných 
centier i novej nemocnice 
Bory. Najvýraznejšie zmeny 
sa týkali práve západnej čas-
ti mesta, kde je aj Devínska 
Nová Ves, a takisto Dúbrav-
ka, Lamač, Záhorská Bystri-
ca, a potom východnej časti 
- Trnávka, Avion Shopping 
Park, Letisko. 
Rozhodli sme sa vyskúšať 
cestu MHD, ktorú mohol na 
spomínané decembrové za-
stupiteľstvo absolvovať aj 
starosta Dárius Krajčír, trasa 
má odhadom asi 15 - 16 ki-
lometrov. Z centra mesta do 
Devínskej Novej Vsi sme 
si zvolili spoj cez Patrónku 
a cez Devín sme sa vracali. 
Pokračovanie na str. 3
 Foto: ac
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Najlepšia či najhoršia? V téme MHD 
sa starosta a primátor vôbec nezhodli

Bez garancie
PETRŽALKA
Magistrát priznal, že nevie 
garantovať termín dokon-
čenia električkovej trate 
v Petržalke v úseku Janíkov 
dvor - Jungmannova. 
Podľa harmonogramu má byť 
trať za vyše 70 miliónov eur 
bez DPH hotová do konca 
septembra tohto roka, staros-
ta Petržalky Ján Hrčka aj šéf 
mestskej dopravnej komisie 
Jozef Uhler si však myslia, 
že to bude až v roku 2025. 
„Robíme všetko pre to, aby 
bol projekt hotový čo naj-
skôr. Garantovať konkrétny 
termín, a osobitne po skúse-
nostiach a udalostiach z mi-
nulosti, ktoré mali zásadný 
dosah na realizáciu projektu, 
sa dnes jednoducho nedá,“ 
uviedol hovorca Peter Bubla. 
V súvislosti so spomalením 
prác poznamenal, že ich in-
tenzita na niektorých úsekoch 
stavby závisí od počasia. 
„Nie všetky práce sa vzhľa-
dom na technologický postup 
dajú vykonávať v daždi či 
v mraze,“ podotkol Bubla.
Podľa magistrátu sa na stav-
be aktuálne robí debnenie 
jedného z dilatačných celkov 
na združenom moste na Ru-
sovskej ceste, montáže tech-
nológií a inštalácie kabeláže 
do meniarní na Janíkovom 
dvore či búranie a rezanie 
stien pod nadjazdom Panón-
ska. Pracuje sa aj na hale 
dennej kontroly. Na Jantá-
rovej ceste, na križovatkách 
Betliarska a Lietavská, ro-
botníci kladú obrubníky, 
ochranné potrubie aj základy 
pre cestnú svetelnú signali-
záciu. Začali tiež s realizá-
ciou nového cyklochodníka 
v úseku Bosákova - Roma-
nova. (TASR)

2 Už má nájomcu
 Magistrát zverejnil meno 

víťaza obchodnej verej-
nej súťaže na prenájom 
Mýtneho domčeka pri 
Starom moste. Ako chce 
využívať historický ob-
jekt na staromestskom 
brehu Dunaja?

6 Pod omietkou
 vzácne maľby
 Veľké prekvapenie pri-

niesla obnova interiéru 
čunovského kaštieľa 
– odkryla ručne maľo-
vané neskorobaroko-
vo-klasicistické fresky. 

8 Rekordná suma
 za Grössling
 Talentovaná Mária 

Švarbová vystavuje 
v galériách po celom 
svete, jej fotografie bazé-
nov si milovníci umenia 
cenia vysoko. Napríklad 
kúpele Grössling vydra-
žili na aukcii v Londýne 
za rekordnú sumu. 

19 Zakázaná láska 
 v mlyne Klepáč
 Prečítajte si najzná-

mejšie legendy o nie-
kdajšej dedinke neďa-
leko Patrónky, známej 
nielen mlynmi, ale 
i tým, že bola prekliata.
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Obslužnosť Devínskej Novej Vsi 
mestskou dopravou je podľa 
starostu Krajčíra veľmi zlá.
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Ako často jazdia spoje do Devínskej, Devína či Rusoviec?
Vybrané nosné linky, ktoré spájajú okrajové mestské časti s centrom mesta
Mestská časť Linka Minimálny interval Maximálny interval
Devínska Nová Ves 21 5 – 6 minút 15 minút
Devín 29 10 minút 15 – 30 minút
Rusovce 91 + 191 7 – 8 minút 20 minút
 Zdroj: DPB
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Každý inak
Zaujímavé údaje o MHD zve-
rejnil dopravný podnik: naj-
viac meškajú linky 32, 37, 42, 
59, 75 a 98, ktoré vraj často 
brzdí množstvo áut na cestách.
So spoľahlivosťou spojov však 
máme každý inú skúsenosť. 
„Neviem, aká objektívna je tá 
štatistika, keď nespomína lin-
ky 21 a 96,“ komentuje Štefan. 
Katarína dodáva: „Chýba tam 
aj 91 a 191, tie večne meška-
jú. A ešte Erik: „Električka 4 
mešká tiež, a to aj skoro ráno.“
Nezhodneme sa ani v hodno-
tení obslužnosti MHD. Inak 
ju zažijú ľudia, ktorí cestujú 
len v širšom centre, a inak tí, 
ktorí sa potrebujú dostať do 
práce viacerými spojmi z jed-
ného konca mesta na druhý. 
Pre niekoho je tak mestská do-
prava veľmi dobrá, primeraná 
finančným možnostiam, pre 
iného katastrofa.
Dopravný podnik ubezpeču-
je, že pre zlepšenie MHD robí 
všetko, je však asi umenie pri-
dať spoje, keď chýbajú nielen 
peniaze, ale takisto šoféri. Dá 
sa to pochopiť. Na druhej stra-
ne ani vodičovi, ktorý sa vezie 
v osobnom aute sám, nemôže-
me hneď vyčítať neprimeraný 
komfort – možno práve vysa-
dil deti pred školou, predtým 
odviezol manželku do práce, 
alebo musí prepraviť niečo 
ťažké... MHD nie je rovnako 
rýchla, spoľahlivá a pohodlná 
pre všetkých, každý má inú ces-
tu a iný príbeh. 
 Anna Čapková

Devínska Nová Ves | www.xenaskitchen.sk

Váš kreatívny partner pre

Oslavy, výročia
Firmené večierky
Svadby, promócie, krstiny
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Dokončenie zo str. 1
BRATISLAVA
Vyskúšali sme dve rôzne 
trasy MHD, ktoré spájajú 
Devínsku Novú Ves s cen-
trom mesta - jednu cestou 
tam, inú cestou späť. Ktorá 
nám ušetrila viac času?
Pri Priori na Kamennom ná-
mestí sme nasadli o 8.57 h  na 
električku číslo 3 (ďalšia 
mala prísť o 5 minút), ktorou 
sme sa odviezli na Račian-
ske mýto. Tam sme vystúpili 
presne o 9.03 h a presunuli 
sa na zastávku MHD na Le-
gionárskej ulici, kde sme asi 
10 minút čakali na autobus 
21 do Devínskej Novej Vsi. 
V tom čase mal spoj už dlhší, 
15-minútový interval. Keby 
sme išli neskoršou električ-
kou, stále by sme 21-tku 
stihli, a to i s presunom na 
zastávku. Naším cieľom bola 
zastávka MHD Novoveská, 
kde je aj miestny úrad, sem 
sme sa dostali o 9.41 h. Cesta 
z centra mesta aj s prestupom 
nám teda trvala takmer tri-
štvrte hodiny. 
Pri návrate sme sa presunuli 
na zastávku oproti a poč-
kali na autobus 29, ktorý 
ide cez Devín. Na zastávke 
MHD Novoveská sme na-
stúpili o 9.46 h, ďalší spoj 
mal prísť až o 10.16 h. Čiže 

keby sme ten skorší nestihli, 
museli by sme čakať až pol-
hodinu. Práve toľko nám 
pritom trvala cesta autobu-
som do centra mesta - na 
Šafárikovom námestí sme 
boli už o 10.14 h, teda o 27 
minút. No a k Prioru, čo bol 
náš východiskový bod, nás 
už o minútku viezla elek-
trička z vedľajšej zastávky, 
na ďalšej sme vystupova-
li. Pokiaľ vám spoj neuj-
de pred nosom ani nemá 
meškanie alebo nevypadne 
napríklad pre poruchu, ako 
spomenul starosta Krajčír, 
tak trasa cez Devín sa dá 
dobre zvládnuť.
Dopravný podnik ubezpeču-
je, že robí všetko pre to, aby 

spoje MHD jazdili častejšie, 
aby boli vozidlá čisté a pod-
ľa možnosti presné. „Na in-
terval liniek vo všeobecnosti 
vplýva najmä dopyt cestu-
júcich, ale aj voľba doprav-
nej obsluhy. Zjednodušene 
povedané, viac liniek rovná 
sa slabší interval, menej li-
niek rovná sa lepší interval,“ 
upresnil hovorca dopravného 
podniku Jozef Vozár s tým, 
že záleží aj na koordinácii 
medzi linkami v celej sieti 

MHD a, pravdaže, finanč-
ných možnostiach. Vzdiale-
nosť mestskej časti od centra 
však podľa neho nepodmie-
ňuje interval liniek.
Pripomenul tiež, že zme-
ny v premávke MHD ko-
ordinuje dopravný podnik 
s mestom. Zamýšľané trasy 
aj intervaly liniek pre tento 
rok opisuje Zmluva o služ-
bách vo verejnom záujme 
v mestskej doprave, schvá-
lená na mestskom zastupi-
teľstve vlani v novembri. 
„Dopravný podnik plánuje 
v priebehu prvého kvartálu 
2024 zaradiť do premávky 
50 nových kapacitných tro-
lejbusov, súčasťou čoho je aj 
ekologizácia liniek 61 a 41, 
teda nahradenie autobusov 
trolejbusmi. Zároveň plánu-
je zaradiť do premávky 20 
nových električiek, čím vý-
znamne prispeje k zvýšeniu 
komfortu cestovania MHD 
v Bratislave,“ doplnil hovor-
ca Vozár. (ac)
 Foto: ac
Viac na www.banoviny.sk

STARÉ MESTO
Magistrát už zverejnil 
meno víťaza obchodnej 
verejnej súťaže na prená-
jom Mýtneho domčeka pri 
Starom moste. Ako chce 
využívať historický objekt 
na staromestskom brehu 
Dunaja?
Vzácna stavba na atrak-
tívnom mieste, ktorá roky 
chátrala, by mala mať koneč-
ne zmysluplné využitie. Mes-
tu sa podarilo nájsť nájomcu, 
ktorým je Šimon Mega zo 
spoločnosti Voxar. Aké má 
plány s Mýtnym domčekom?
„Chcem tam prevádzkovať 
kaviarničku, kde si však 
ľudia budú kupovať najmä 
kávu so sebou, a počas se-
zóny aj zmrzlinu. Priestor je 
totiž malý, dnu sa zmestia len 
asi štyri stoly, takže na pose-
dení vnútri sa nedá stavať, 
to by prevádzku neuživilo,“ 
vysvetlil.
V polovici januára, keď sme 
ho oslovili, bolo vraj o detai-
loch ešte predčasné hovoriť, 

v tom čase mal len neoficiál-
nu informáciu o tom, že sú-
ťaž o prenájom vyhral, ešte 
ani nevidel upravené priesto-
ry. „V pláne bolo odstrániť 
priečky, aby bolo vnútri viac 
miesta pre zákazníkov,“ do-
plnil Šimon Mega s tým, že 
kaviareň by mohla fungovať 
najskôr tak o dva mesiace.   
Mesto získalo nájomcu Mýt-
neho domčeka až na druhý 
pokus. Ešte v roku 2020 
magistrát spustil pilotný pro-
jekt  prenájmu vybraných 
mestských budov vo verej-
nej súťaži, kde záujemcovia 
nesúťažili len ponúknutou 
cenou za nájom, ale rozhodo-
vali tiež hodnotové kritériá. 
V hre bol i Mýtny dom, no 
hoci odborná komisia našla 
víťaza, k uzavretiu nájomnej 
zmluvy napokon nedošlo. 
Konateľ víťaznej firmy nám 
vtedy vysvetľoval, že až pri 
obhliadke po súťaži zistil, že 
objekt, ktorý mal zrekonštru-
ovať na vlastné náklady, bol 
vraj v katastrofálnom stave. 

Vlani v októbri magistrát 
vyhlásil druhé kolo súťaže, 
tentoraz však už nešlo o ne-
komerčný prenájom, nao-
pak, ponúkaná výška nájmu 
bola dôležitým kritériom pre 
posudzovanie súťažných ná-
vrhov. Nový nájomca však 
mal získať kompletne opra-
vený Mýtny domček, a to 

vrátane obnovy konštrukcií, 
povrchov, okien, dverí, daž-
ďových zvodov a ďalších 
súčastí stavby. Účel nájmu 
si mohol navrhnúť sám s vý-
nimkou prevádzok ako pivá-
reň, krčma, nočný klub, zá-
ložňa či erotický salón.
Minimálne nájomné za 
priestor s rozlohou 68,10 m² 
určilo mesto vo výške 544,80 
eura mesačne (6 537,60 
eura ročne). Podľa zmluvy, 
uzavretej na dobu neurči-
tú, bude Šimon Mega platiť 
mesačné nájomné 927 eur 
(11 124 eur ročne). Výška 
nájomného predstavovala 
v rámci kritérií na posudzo-
vanie súťažných návrhov až 
70 percent, sociálne aspekty 
a ekologické aspekty účelu 
nájmu 30 percent. (ac)
 Foto: TASR, ac

Ľudia v Devínskej kritizujú zmeny liniek
So zmenami autobusových liniek 20, 21 a 23 z vlaňajšieho 
augusta Devínskonovovešťania od začiatku nesúhlasili. Kriti-
zovali nové intervaly spojov, ich zlú nadväznosť, zvýšený počet 
prestupov či komplikovanejšie cestovanie žiakov základných 
a stredných škôl v Dúbravke.

Múzeum colníctva skončilo pred 10 rokmi
V Mýtnom dome sídlil od roku 1890 do roku 1944 Úrad po-
travnej dane na čiare, v rokoch 1918 – 1919 a 1939 – 1945 
tu bola tiež colnica a v máji 2012 otvorili v historickom objekte 
Múzeum colníctva a finančnej správy. Múzeum fungovalo len 
dva roky, na jar 2014 muselo pre rekonštrukciu Starého mosta 
svoju expozíciu zatvoriť a už sa sem nevrátilo.

Za aký čas nás MHD odvezie z centra 
mesta do Devínskej Novej Vsi a späť?

NÁŠ TEST

Cesta od Prioru do „starej“ Devínskej Novej Vsi spojom 21 
nám aj s prestupom trvala takmer trištvrte hodiny.

Múzeum colníctva otvorili v Mýtnom domčeku v máji 2012, 
fungovalo tu dva roky.

Po neúspešnej prvej súťaži sa mesto rozhodlo zrekonštruo-
vať budovu na vlastné náklady a až potom ju ponúknuť.

Do Mýtneho domu sa vráti život, konečne má nájomcu

Labutí pavilón ešte nie je hotový, ale už teraz nás teší 

Devínska Nová Ves | www.xenaskitchen.sk

Váš kreatívny partner pre

Oslavy, výročia
Firmené večierky
Svadby, promócie, krstiny

Ak budú peniaze,
porastie vyššie
KARLOVA VES
Vybúravaním plochy sta-
rého parkoviska pokraču-
je stavba budúceho dvoj-
podlažného parkovacieho 
domu v Karlovej Vsi, kto-
rý bude slúžiť desiatkam 
vodičov z Ulice Ľudovíta 
Fullu.
V novom parkovacom dome 
vznikne 72 parkovacích 
miest, ktoré sa nebudú pre-
dávať ani prenajímať. „Ak to 
umožnia finančné možnosti, 
v budúcnosti bude možné ob-
jekt navýšiť o ďalšie podla-
žie,“ informovala karloveská 
samospráva na sociálnej sie-
ti.  (ivk)

Ďalšia zmena
v parkovaní
PETRŽALKA
Do petržalského parkova-
cieho systému patrí po no-
vom už aj južná časť Háje I. 
Znamená to, že tam môže-
te parkovať iba na miestach 
vyznačených modrou farbou. 
Severnú časť lokality zazó-
novala mestská časť ešte vla-
ni. Lokalitu Háje I Juh tvoria 
ulice Ambroseho, Bradáčova, 
Dudova, Rovniankova a Hro-
bákova. Do lokality Háje 
I Sever patria ulice Gessayo-
va, Osuského a Námestie hra-
ničiarov.  (TASR)

NOVÉ MESTO
Keď sa v týchto dňoch 
vyberiete na Železnú 
studničku, oplatí sa zasta-
viť pri stavbe záhradnej 
reštaurácie a susedného 
Labutieho pavilónu za 
otočkou autobusu. 
Novostavba záhradnej reštau-
rácie v čarovnom prostredí 
lesoparku stojí na mieste nie-
kdajších Ferdinandových kú-

peľov z roku 1828, rovnako 
replika Labutieho pavilónu 
je na mieste pôvodného his-
torického objektu. Oba stavia 
rodinná firma podnikateľa 
a politika Alojza Hlinu.
Aj z laického pohľadu je 
zrejmé, že si dal záležať na 
každom detaile. Napríklad 
okná pre Labutí pavilón, 
ktorý bude slúžiť aj na spo-
ločenskú zábavu, zhotovila 

oravská firma - a výsledkom 
je podľa Hlinu poctivá stolár-
čina, pri ktorej bolo potreb-
né skompletizovať až okolo 
sedemtisíc prvkov a založiť 
deväťsto skiel. Pre zaujíma-
vosť, vraj už teraz majú prvé 
objednávky na svadbu práve 
v priestoroch Labutieho pa-
vilónu. Projekt by mal byť 
dokončený v tomto roku. (ac)
 Foto: ac

V Sade Janka Kráľa musia
vyrúbať desiatky stromov
PETRŽALKA
Návštevníci Sadu Jan-
ka Kráľa si všimli veľké 
množstvo stromov označe-
ných na výrub. Koľko ich 
treba odstrániť a prečo?
„Stromy boli označené počas 
ústneho pojednávania spojené-
ho s miestnou ohliadkou v rám-
ci správneho konania vo veci 
vydania súhlasu na výrub dre-
vín,“ uviedol hovorca magistrá-
tu Peter Bubla. Dôvod výrubu 
sa podľa neho líši strom od stro-
mu, sumárne ale platí, že je ním 
zlý zdravotný stav drevín. 

„Ide o dreviny odumreté, 
s výrazne narušenými static-
kými pomermi, s hubovými 
ochoreniami konštrukčných 
konárov, bázy kmeňa, kore-
ňového systému, alebo také, 
ktoré svojou polohou narú-
šajú stabilitu a deformujú 
habitus iných drevín,“ upres-
nil. Správne konanie začala 
mestská časť Petržalka na 
žiadosť magistrátu o vyda-
nie súhlasu na výrub drevín. 
Podľa  informácie o začatí 
správneho konania má ísť 
o 173 drevín.  (ms)
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V novostavbách
sú voľné byty
BRATISLAVA
V roku 2023 sa v Bratislave 
predalo v novostavbách 773 
bytov, ich priemerná jed-
notková cena predstavovala 
4 767 €/m² s DPH.
Analytik spoločnosti Bencont 
Investments Rudolf Bruchá-
nik priblížil, že bratislavský 
trh s novostavbami uzavrel rok 
2023 s 3 240 voľnými bytmi 
v 85 projektoch. Podobné čís-
lo sa dalo vidieť aj na začiatku 
roka a v jeho priebehu. To, že 
sa ponuka napriek slabému 
predaju nezvýšila, podľa neho 
znamená, že počet nových by-
tov pridaných do ponuky bol 
rovnako nízky a vo všeobec-
nosti kopíroval predaj.
Priemerná jednotková cena po-
núkaných bytov dosiahla podľa 
Bruchánika 5 136 €/m² s DPH. 
Ceny v roku 2023 síce mierne 
narástli, nárast však spôsobila 
skôr zmena štruktúry ponuky 
smerom k drahším bytom 
v centre mesta. Odhliadnuc od 
tohto ostali ceny bytov rov-
naké ako na konci roku 2022.  
„V roku 2024 očakávame po-
stupný nárast predaja novosta-
vieb v Bratislave, z hľadiska 
cien však skôr pokračovanie 
stagnácie, keď bude nárast pre-
daja sprevádzať aj nárast odlo-
ženej ponuky nových projek-
tov,“ uzavrel analytik. (TASR)

PETRŽALKA
Na stavenisku na petržal-
skom Muchovom námestí 
je rušno, výstavba prvého 
nájomného bytového domu 
za posledných 13 rokov, 
ktorá je priamo v réžii mes-
ta, pokračuje veľmi rýchlo. 
S výstavbou sa začalo minulý 
rok v lete a odvtedy už urobi-
li práce ako je výkop staveb-
nej jamy, príprava podkladu, 
vybudovanie kanalizačnej 
prípojky, vytvorenie pod-
kladovej vrstvy, armovanie, 
šalovanie a betónovanie zá-
kladovej dosky, začali takis-
to s výstavbou parkovacích 
plôch a premenou povrchov 
chodníkov, na ktoré položia 
Bratislavskú dlažbu. 
„Postupne pracujeme na hru-
bej stavbe, ktorej ukončenie 
je naplánované na október 
2024. Vyrastie tu osempod-
lažný bytový dom, ktorý 
bude pozostávať z 52 klasic-
kých nájomných bytov a 51 
náhradných nájomných by-
tov pre ľudí z reštituovaných 
bytov,“ priblížil na sociálnej 
sieti primátor Matúš Vallo.
Ako ďalej uviedol, už od 
marca chcú začať s výstav-
bou vnútorných priestorov 
a o rok neskôr by malo byť 
dielo hotové a odovzdané. 
Nájomné byty chce mesto 
poskytnúť najmä ľuďom 

pracujúcim v dôležitých po-
volaniach, ako sú mestskí 
policajti, hasiči, zdravotníci 
či učitelia.
Projekt na Muchovom ná-
mestí ráta s výstavbou až 
dvoch obytných budov, 
v rámci neskoršej druhej eta-
py má pribudnúť  približne 
50 nájomných bytov. V pláne 
je vytvoriť tu i pobytové ná-
mestie, kde by sa mohli konať 
rôzne sezónne podujatia, ako 
sú trhy či komunitné stretnu-
tia. Odhadované náklady 

vrátane dotácie Ministerstva 
dopravy a úveru zo Štátne-
ho fondu rozvoja bývania sú 
takmer 11 miliónov eur. 
„Dostupnosť bývania rie-
šime v Bratislave systema-
ticky - budujeme nové byty, 
ale aj rekonštruujeme rokmi 
zanedbané mestské byty, za-
viedli sme nové pravidlá spo-
lupráce s developermi, ktoré 
zabezpečia férovú výstavbu 
v prospech Bratislavčaniek 
a Bratislavčanov. Aktuálne 
máme rozpracované projekty 

na výstavbu ďalších byto-
vých domov s viac ako 400 
nájomnými bytmi,“ uzavrel 
primátor.
Mesto aktuálne vlastní 876 
nájomných bytov, ďalších 
asi tisíc bytov je v správe 
mestských častí. V poskyto-
vaní dostupného nájomného 
bývania je Bratislava hlboko 
pod európskym priemerom 
- z celkového počtu bytov 
vlastní menej ako 1 percento, 
kým napríklad Brno má vo 
svojom vlastníctve 15 per-
cent a Viedeň až 25 percent 
z počtu bytov v meste. (ivk)
 Foto: bn

Prvá mestská nájomná bytovka rýchlo rastie

Pri Moste Apollo zvažujú
postaviť dva mrakodrapy

V rokovaniach o Poliklinike Tehelná žiaden posun

Výstavba prvej z dvoch nájomných bytoviek napreduje, 
práce majú byť ukončené v marci 2025.

Centrálny rezervačný systém umožní 
využívať ihriská či bazény v celom kraji. 
Zatiaľ je doň zaradený nový športovo-re-
kreačný areál v Dúbravke.

STARÉ MESTO
Pri Moste Apollo, v blíz-
kosti Pribinovej a Košickej 
ulice, zvažuje developer po-
staviť dve výškové budovy.
Jedna má mať výšku 260 m, 
druhá je navrhnutá vo va-
riantnom riešení, vo výške 
180 m, resp. 137 m. „Prvý va-
riant 260 a 180 metrov sa javí 
ako ideálne riešenie na do-
siahnutie gradácie výškových 
budov a kompozičnej harmó-
nie v downtowne,“ konštatuje 
Radoslav Grečmal z ateliéru 
GFI, ktorý spracoval ove-

rovaciu štúdiu Urbanistická 
štúdia zóny Panorama City. 
Developer JTRE najskôr 
zvažoval výstavbu jedné-
ho mrakodrapu s výškou asi  
250 m, nahradenie pôvodného 
zámeru dvojicou výškových 
objektov by umožnilo medzi 
nimi a existujúcimi budovami 
Tower 115 a Landererova 12 
vytvoriť verejný park s roz-
lohou 7 300 m². Vzniknúť 
by mala jedna z najväčších 
zelených oáz v Starom Meste. 
Štúdia navrhuje 70-percentný 
podiel bývania.  (TASR)

NOVÉ MESTO
Ani po viac ako roku od 
zrušenia verejnej súťaže 
na odpredaj Polikliniky Te-
helná v Novom Meste nie je 
posun v rokovaniach medzi 
samosprávou a spoločnos-
ťou MH Manažment. 
Posledné rokovanie mest-
skej časti s Ministerstvom 
hospodárstva SR bolo vlani 
v auguste. „Odvtedy sme na 
úrade nezaznamenali žia-

den posun v komunikácii. 
Predpokladáme, že tento 
stav ovplyvnila zmena vlády 
a s tým súvisiace personál-
ne zmeny na ministerstve,“ 
uviedla samospráva. 
Podľa mestskej časti sa v mi-
nulosti v rámci tejto témy 
rokovalo o rôznych formách 
spolupráce. O charaktere ro-
kovaní či o ich výsledkoch 
však zatiaľ hovoriť nechce. 
Urobí to až po tom, keď budú 

mať spoločné a konkrétne zá-
very.
Aktuálne je cieľom samo-
správy podrobne preskú-
mať a zvážiť rôzne varianty 
ohodnocovania predmetného 
majetku a pozemkov. „Miest-
ny úrad nezadal žiadnu kon-
krétnu ponuku alebo návrh 
spoločnosti MH Manažment. 
Pred predložením formál-
neho návrhu na akúkoľvek 
zmenu týkajúcu sa Polikli-

niky Tehelná treba dôklad-
ne preskúmať a vyhodnotiť 
možné riešenia,“ pozname-
nala samospráva, ktorá záro-
veň pripravuje návrh zmeny 
územného plánu zóny Tehel-
ná. Jedným z jeho hlavných 
bodov je zachovať a podporiť 
funkciu polikliniky. 
Súťaž zrušili koncom roka 
2022 pre nízky záujem, ale aj 
vstup do rokovaní na úrovni 
samosprávy. (TASR)

DÚBRAVKA
Bratislavský samosprávny 
kraj zavádza centrálny re-
zervačný systém, vďaka kto-
rému budete môcť využívať 
ihriská či bazény v celom 
kraji. Do systému už zara-
dili úplne nový športovo-re-
kreačný areál v Dúbravke. 
Čo všetko je v ponuke a ako 
sa dá objednať konkrétne 
športovisko?
Moderný športovo-rekreač-
ný areál, ktorý Bratislavský 
samosprávny kraj (BSK) 
vybudoval pri „svojej“ 
elektrotechnickej priemys-
lovke na ulici Karola Adle-
ra, má veľkorysú plochu 
takmer 14-tisíc štvorcových 
metrov, a čo je tiež dôležité, 
využívať ho môže aj verej-
nosť. „Manažérom špor-
toviska je samotná župa, 
ktorá zabezpečí, aby bolo 
dlhodobo udržiavané, čis-
té a strážené,“ informovala 

nás hovorkyňa BSK Lucia 
Forman.
Areál má byť otvorený stále, 
počas pracovných dní aj ví-
kendov. Nachádza sa v ňom 
napríklad veľké a malé fut-
balové ihrisko, bežecký ovál, 
tenisový kurt, multifunkčné 
ihrisko, telocvičňa, lezecká 
stena či workoutová zóna, ale 
nájdete tu i mobiliár slúžiaci na 
posedenie a relax. Nechýbajú 
priestory pre šatne, sociálne 
zázemie pre verejnosť vrátane 
toaliet či bufet s prestrešením. 
Súčasťou obnovy bola tiež 
revitalizácia zelene a výsadba 
stromov, celkové náklady do-
siahli takmer 1,5 milióna eur. 
Cez nový centrálny rezervač-
ný systém si môžete veľmi 
jednoducho objednať niekto-
ré zo športovísk na konkrétny 
dátum a čas, stačí kliknúť na 
webový portál rezervacie.
bratislavskykraj.sk. Podľa 
cenníka uvedeného na webe 

vyjde hodinový prenájom 
veľkého futbalového ihriska 
na 75 eur, malého futbalo-
vého ihriska 12 eur, prená-
jom multifunkčného ihriska 
(volejbal, basketbal) stojí 12 
eur na hodinu a tenisového 
kurtu 9 eur na hodinu. Nie 
vždy však treba za využí-
vanie ihrísk platiť, v rámci 
každého dňa nájdete aj ča-
sové sloty, kedy si tu môže 
ktokoľvek zašportovať úplne 
zadarmo. „Všetky získané 
peniaze zostanú škole, použi-
jú sa na zabezpečenie správy, 
údržby a čistenia areálu.,“ 
doplnila Lucia Forman.

Do rezervačného systému 
budú podľa hovorkyne postup-
ne pribúdať ďalšie moderné 
ihriská a bazény v kraji, ktoré 
sú v správe župy. „Je veľká 
škoda, ak sú školské ihriská po 
vyučovaní a počas víkendov 
zamknuté. Naším cieľom je, 
aby sa využívali na maximum 
a slúžili nielen žiakom, ale 
celej komunite,“ zdôraznil šéf 
kraja Juraj Droba pri otváraní 
športoviska na Adlerke. „Do-
volím si povedať, že sme tým-
to projektom odštartovali novú 
éru športovísk 21. storočia,“ 
uviedol. (ts, bn)
 Foto: BSK

Špičkové športovisko môžete mať iba pre sebaNOVINKAKde stretnete
najviac cyklistov?
BRATISLAVA
Viac ako tri milióny cyk-
listov zaregistrovali v roku 
2023 sčítacie body na cyk-
lotrasách v Bratislavskom 
kraji.
Najvyťaženejšou cyklotra-
sou bol chodník na Dolno-
zemskej ceste, kde sčítacím 
bodom prešlo podľa údajov 
Bratislavského samospráv-
neho kraja 475 735 cyklistov. 
V kraji je takmer 1 200 kilo-
metrov značených cyklotrás, 
ktoré vedú popri vodných 
tokoch, cez lesy a kopce či 
popri jazerách. (TASR)

Z Vrakune pôjde
nová cyklotrasa
VRAKUŇA
Cyklotrasu z Vrakune až 
do obce Most pri Bratislave 
plánuje postaviť Bratislav-
ský samosprávny kraj.
Celková dĺžka plánovanej 
cyklotrasy v predpokladanej 
hodnote 24 424 eur je približ-
ne 2,3 kilometra. Začínať by 
sa mala na Ihličnatej ulici vo 
Vrakuni, v mieste napojenia 
na existujúcu cyklotrasu pri 
moste ponad Malý Dunaj. 
Ďalej má pokračovať popri 
Malom Dunaji ochranným 
pásmom Letiska M. R. Šte-
fánika, popod diaľnicu D4 až 
po kilometer 2,24, kde pre-
chádza mostným objektom 
na ľavý breh Dunaja. Napájať 
by sa mala na plánované po-
kračovanie cyklotrasy v sme-
re do Zálesia. (TASR)
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Alzheimercentrum Piešťany n.o., 
špecializované zariadenie z dôvodu navýšenia kapacít lôžok  
po rekonštrukcii príjme nových klientov s Alzheimerovou  

chorobou alebo stareckou demenciou rôzneho typu.

V prípade záujmu volajte na tel. číslo 
+421 918 930 000

E-mail: riaditelka.piestany@alzheimercentrum.sk

ČUNOVO
Veľké prekvapenie prinies-
la obnova interiéru čunov-
ského kaštieľa – odkryla 
ručne maľované nesko-
robarokovo-klasicistické 
fresky. 
Nástenné maľby sa nachádza-
jú v troch východných miest-
nostiach juhozápadného trak-
tu kaštieľa, datované sú do 
19. storočia. „Reštaurátorský 
výskum identifikoval vo všet-
kých troch miestnostiach na 
primárnej barokovej omiet-
kovej vrstve monochrómnu 
bielu povrchovú úpravu, 
ktorá bola prekrytá mladšou 
omietkovou vrstvou s nesko-
robarokovo-klasicistickou 
ručne maľovanou výzdobou 
s krajinársko-rastlinnými 
motívmi, datovanou do za-
čiatku 19. storočia, konkrétne 
z roku 1807. V nárožnej tre-
tej miestnosti sa sondážou na 
spomínanej neskorobaroko-
vo-klasicistickej vrstve zistila 
ešte jedna hodnotná kultúrna 

vrstva, datovaná do obdobia 
okolo polovice 19. storočia, 
s nástennými maľbami s rast-
linnými motívmi,“ spresnila 
Natália Ferusová z Krajského 
pamiatkového úradu v Brati-
slave.
Existenciu malieb vo vybra-
ných miestnostiach kaštieľa 
odhalil pamiatkový výskum 
už v roku 1975. Výskum mal 
byť podkladom pre obnovu 
kaštieľa, ku ktorej však nako-
niec nedošlo. V roku 2010 sa 
opätovne uskutočnil pamiat-
kový, architektonicko-his-
torický výskum, ktorý aktu-
alizoval ten predchádzajúci 
a zosumarizoval dovtedajšie 
zistenia. V nadväznosti naň 
maľby v roku 2018 podrobili 
reštaurátorskému výskumu.
Maľby celoplošne odkryli vo 
všetkých troch miestnostiach 
a odborne zakonzervovali. 
Napriek predchádzajúcim 
poškodeniam, keď ich v prie-
behu 20. storočia prekryla 
ďalšia vrstva omietky s ná-
terovými vrstvami, je jasne 
čitateľný prevládajúci kra-
jinársko-poľnohospodársky 
motív s vyobrazením girlánd 
obilia, lúčnych a poľných 
kvetov, ovocných stromov, 
hláv zvierat a pod. Odhalené 
maľby odborníci podrobia 
ďalšiemu umelecko-historic-
kému prieskumu.  (ts)
 Foto: BSK

Obnova kaštieľa odkryla vzácne maľované fresky
Pamiatka 
v Čunove
Barokovo-klasicistický kaštieľ 
v Čunove, tzv. Szapáryho 
kaštieľ, bol postavený na 
mieste staršieho kaštieľa 
v tretej štvrtine 18. storočia 
(v období 1757 - 1781). 
Vedľa kaštieľa stojí dvojpod-
lažná renesančná sýpka s va-
lenými lunetovými klenbami 
v úrovni prvého nadzem-
ného podlažia a dreveným 
trámovým stropom nad ním. 
Oba objekty sú evidova-
né v Ústrednom zozname 
pamiatkového fondu SR ako 
národná kultúrna pamiatka. 

V zrekonštruovanom kaštieli bude unikátne ekocentrum, 
ktoré v regióne dlhodobo absentuje.

Nástenné maľby objavili v troch miestnostiach juhozápadné-
ho traktu kaštieľa. Datované sú do 19. storočia.

Žiaden voľný
vstup k žiakom
KARLOVA VES
Základné školy v zriaďova-
teľskej pôsobnosti Karlovej 
Vsi zaviedli novú funkciu 
informátora. 
Žiaden návštevník tak nemá 
do školy voľný vstup, musí 
sa zaevidovať, zamestnanci 
sa dostanú dnu len cez čipy. 
K bezpečnosti v školách 
prispieva aj dochádzkový 
elektronický systém počas 
vyučovania i pobytu žia-
kov v školských kluboch či 
na krúžkoch. Informátorov 
hľadajú i prostredníctvom 
pracovných portálov aj iné 
školy v našom meste. Pre 
bezpečné prostredie v ško-
lách i školských areáloch 
je nevyhnutný aj kamero-
vý systém a archivovanie 
záznamov, hoci je to finanč-
ne náročné.  (TASR, bn)

Škôlka v kruhu
RAČA
Výstavba netradičnej ma-
terskej školy Tramín na 
Kadnárovej ulici finišuje.
Atraktívna drevostavba MŠ 
Tramín na Kadnárovej ulici 
s plánovanou kapacitou 88 
miest má byť hotová v nasle-
dujúcich mesiacoch, prvé deti 
by sem mali nastúpiť v septem-
bri. Škôlka má netradičný kru-
hový pôdorys, ide o drevenú 
stavbu, ktorá má zvnútra pre-
sklené steny. „Po dobudovaní 
MŠ Kadnárova budeme v Rači 
vedieť prijať do škôlok všetky 
deti nad tri roky,“ priblížil na 
sociálnej sieti starosta Rače 
Michal Drotován. Výstavba za 
2,3 až 2,4 milióna eur je finan-
covaná z úveru, ktorý si vzala 
mestská časť, a 1,6 milióna eur 
ide z eurofondov. (ms)

www.spojovacimaterial.sk

Račianska 69
Bratislava

NOVÉ MESTO
Práce na rekonštrukcii vo-
jenskej ubytovne Hviezda, 
známej ako Kukurica, by 
sa mohli začať najskôr 
v polovici tohto roka. 

Potvrdil to komunikačný 
odbor Ministerstva obra-
ny SR. Poukázal pritom na 
aktuálne termíny verejných 
obstarávaní.
„Prvá etapa vypratáva-
nia objektu bola ukonče-
ná a začiatkom roku 2024 
sa pripravuje druhá etapa. 
Začiatok realizácie rekon-
štrukcie je podmienený 
osvedčením projektovej 
dokumentácie v stavebnom 
konaní a vydaním právo-

platného stavebného po-
volenia. Následne sa môže 
začať proces verejného ob-
starávania na realizátora re-
konštrukcie,“ priblížil rezort 
ešte vlani v decembri.
Verejné obstarávanie na 
zhotoviteľa projektovej do-
kumentácie pre stavebné 
konanie a poskytovateľa 
inžinierskej činnosti už mi-
nisterstvo úspešne ukončilo. 
Ako vyplýva zo zverejnenej 
zmluvy o dielo, cena predsta-
vuje 1,4 milióna eur.
Projekt rekonštrukcie 
26-podlažného vojenského 
internátu, ktorý svojho času 
patril k najzaujímavejším 
stavbám v republike, pred-
stavilo vedenie ministerstva 
v máji 2022. Odhadovaný 
rozpočet bol vtedy 34,8 
milióna eur, ukončenie ob-
novy predpokladali v roku 
2025.
Rezortu obrany slúžila budo-
va Kukurice od roku 1989. 
So zhoršujúcim sa technic-
kým stavom sa postupne vy-
prázdňovala a v roku 2017 ju 
úplne zatvorili. Po obnove 
má slúžiť najmä zamestnan-
com rezortu, rozdelená bude 
na administratívnu a ubyto-
vaciu časť. (TASR)
 Foto: ms, archív TASR

Opustenú budovu Kukurice čaká rekonštrukcia

V objekte vysokom 82,2 m boli na každom podlaží izby 
pre študentov, v centre podlažia sociálne zariadenie plus 
kuchynka, v budove nechýbali ani klubové miestnosti. Foto 
je z roku 1982.

DNES: 

KEDYSI:

Vojenský internát od ar-
chitektov Cyrila Sirotného 
a Jána Strculu odovzdali do 
užívania v roku 1977, defi-
nitívne ho zatvorili v roku 
2017. Odvtedy je opustený 
a chátra.

Stavebné 
práce
opäť zdraželi
BRATISLAVA
Ceny stavebných prác boli 
v decembri minulého roka 
medziročne vyššie o 7,5 
percenta, oproti novembru 
vzrástli o 1,1 percenta. In-
formoval o tom Štatistický 
úrad SR.
V súhrne za dvanásť me-
siacov roka 2023 sa ceny 
stavebných prác medzi-
ročne navýšili o 11,5 per-
centa. Medziročný pokles 
cien materiálov spotrebo-
vaných v stavebníctve bol 
v decembri o 0,7 percenta, 
pokračoval štvrtý mesiac 
v rade. V porovnaní s no-
vembrom 2023 však ceny 
vzrástli o 0,7 percenta. 
V súhrne od začiatku roka 
boli ceny materiálov spot-
rebovávaných v stavebníc-
tve medziročne vyššie o 3,4 
percenta. (TASR)

V meste 
máme tri 
nocľahárne
BRATISLAVA
Služby pre ľudí bez domova 
využívajú v zime častejšie 
aj tí, ktorí ich bežne počas 
roka nevyužívajú, inak by 
ťažko zvládli najmrazivej-
šie dni.
V Bratislave sú tri nocľa-
hárne, a to Nocľaháreň sv. 
Vincenta de Paul a ďalšie 
dve, ktoré zriaďuje občian-
ske združenie Domov pre 
každého. Nízkoprahová 
Nocľaháreň sv. Vincenta de 
Paul má kapacitu 200 klien-
tov, počas zimných mesia-
cov ju vie zvýšiť na 220 
ľudí. Ďalšie dve nocľahár-
ne majú kapacitu 85 a 40 
klientov. Mesto v spoluprá-
ci s mestskou políciou a mi-
movládnymi organizáciami 
už niekoľkú zimnú sezónu 
realizuje aj tzv. zimný pro-
tokol, ktorého súčasťou je 
napríklad výdaj zimného 
oblečenia, rukavíc, pono-
žiek, šálov či spacích va-
kov.  (TASR)
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Naplánujte si nezabudnuteľné jarné prázdniny 
s Demänová Rezort a doprajte svojej rodine týždeň 
plný zimných zážitkov v srdci prírody. Demänová 
Rezort je miestom, kde sa rodiny stretávajú a zaží-
vajú nezabudnuteľné spoločné chvíle, či už sa roz-

hodnú pre ubytovanie v apartmáne, alebo na chate, 
a tiež, či preferujú lyžovanie na svahu, alebo relax 
vo wellness centre.

Čo vám ponúka Demänová Rezort 
Počas jarných prázdnin je pre vás pripravený kaž-
dodenný animačný program, takže máte o zábavu 
postarané. Každú sobotu sa dokonca konajú aj sla-
lomové preteky, ktoré bavia nielen deti, ale aj ro-

dičov. Okrem toho, v SKI Centre Demänová máte 
k dispozícii širokú škálu zimných aktivít, ktoré 
združujú lyžovačku s ďalšími zábavnými možnos-
ťami, napríklad možnosť využiť osvetlenú bežkár-
sku trať, adrenalínový snowtubing, ihrisko na ľa-
dový hokej či možnosť neobmedzenej guľovačky. 
A keďže je celý rezort so službami priamo na sva-
hu, nemusíte premýšľať o doprave či ťahaní lyží 
z ubytovania kilometre na svah. Stačí jednodu-
cho vykročiť z ubytovania a začať si užívať jarné 
prázdniny. Avšak pre tých, ktorí si chcú užiť lyžo-
vanie počas jarných prázdnin v Nízkych Tatrách, je 
k dispozícii skvelá možnosť. Môžete sa pohodlne 
a bezplatne dostať do lyžiarskeho strediska Jasná 
prostredníctvom skibusu priamo z rezortu!
A po náročnom dni s rodinou na svahu má pre vás 
Demänová Rezort pripravený zaslúžený oddych 
vo wellness centre. Nájdete tu fínsku, parnú aj in-
fra saunu, ale tiež ochladzovaciu kaďu a vírivky 
s úžasným výhľadom. Demänová Rezort vám tak 
ponúka harmonickú rovnováhu medzi zábavou 
a relaxáciou, vytvárajúc ideálne prostredie pre ne-
zabudnuteľné jarné prázdniny plné spomienok.
Nezmeškajte príležitosť zažiť tieto chvíle s rodinou 
v srdci Liptova, kde sa spája pohoda, zimné aktivity 
a rodinná atmosféra. Zažite zábavné jarné prázdniny 
v jednom z najkrajších kútov Nízkych Tatier.  

Viac na www.demanovarezort.sk

Snažíte sa nájsť miesto, kde sa 
stretnú nádherná zimná príroda, 

skvelé ubytovanie, fantastická 
reštaurácia a k tomu aktivity vhodné 

pre všetkých? Demänová Rezort 
ponúka všetko na jednom mieste. 

Zábava bez kompromisov v Demänová Rezort
Jarné prázdniny na maximum:

BRATISLAVA
Jej fotografie bazénov si 
kupujú milovníci ume-
nia na celom svete a cenia 
si ich vysoko. Napríklad 
Grössling zo série, ktorá 
zachytáva naše ikonické 
kúpele krátko pred za-
čiatkom rekonštrukcie, 
vydražili vlani v Londýne 
za 38 100 libier (v prepočte 
asi 44 500 eur). Uznávaná 
fotografka MÁRIA ŠVAR-
BOVÁ, ktorá vyrastala 
v obci Slepčany a v súčas-
nosti žije v Bratislave, pra-
cuje najnovšie na exkluzív-
nom projekte pre známeho 
miliardára.
Fotografie historických 
mestských kúpeľov vznik-
li pred štyrmi rokmi, keď 
Máriu Švarbovú oslovil 
Metropolitný inštitút Bra-
tislavy. „Pre svoje projekty 
vyhľadávam viac modernú 
architektúru, najmä funk-
cionalizmus a brutalizmus. 
Fotenie v kúpeľoch Gröss-
ling bola určite pre mňa 
výzva, ale po obhliadke 
som videla v kúpeľoch veľ-
ký potenciál. Vždy ma vie 
fascinovať geometria, kto-
rú vytvárajú jednoduché 
dlaždice bazéna, navyše, 
Grössling má nádherné 
svetlo z presklenej strechy. 
Myslím si, že aj pre môj 
koncept Swimming pool je 
naša spolupráca s MIB veľ-
mi prirodzená,“ povedala 
vtedy talentovaná umelky-
ňa.  
Na koncepte Swimming 
pool, v rámci ktorého zdoku-

mentovala viac ako trinásť 
„socialistických“ plavární 
na Slovensku, pracovala od 
roku 2014. Z Grösslingu 
vznikla v roku 2020 veľmi 
úspešná séria, čo potvrdzu-
je aj spomenutá rekordná 
suma, ktorú zaplatil draži-
teľ na aukcii spoločnosti 

Phillips v Londýne. Kam 
toto dielo od našej úspešnej 
fotografky putovalo? Hoci 
sa objavila informácia, že 
do Ameriky, kde je Mária 
Švarbová veľmi populárna, 
ona s úsmevom konštatuje: 
„Neviem, kam fotografia 
nakoniec putovala, kto ju 
kúpil. Jednoducho, nejaký 
dražiteľ...“ 
Okrem kúpeľov Grössling 
fotila v Bratislave aj viac 
iných priestorov. „Medzi 
moje obľúbené architekto-
nické skvosty patrí budova 
Slovenského rozhlasu či 
Štátneho archívu. Posledný 
môj projekt som fotila na 
Fakulte matematiky, fyziky 
a informatiky, za ktorým stojí 
architekt Vladimír Dedeček,“ 
hovorí.

Vystavuje v galériách po ce-
lom svete, minulý rok však 
mala svoju prvú sólo výsta-
vu už aj u nás doma, v Da-
nubiane. Výstavu Remote 
Control (v preklade diaľko-
vé ovládanie), hodnotí ako 
naozaj rozsiahlu, škoda, že 
trvala relatívne krátko, len 

od marca do júna. Ďalšiu 
samostatnú výstavu na Slo-
vensku v tomto roku neplá-
nuje. „Dve diela však môžu 
návštevníci vidieť v stálej 
zbierke v Danubiane,“ dodá-
va Mária, ktorá má v týchto 
dňoch veľa práce.
Je verejným tajomstvom, že 
dostala unikátnu zákazku - 
podľa magazínu Forbes pri-
pravuje súkromný projekt 
pre rodinu Lachlana Mur-
docha, syna mediálneho 
magnáta Ruperta Murdo-
cha. Americký miliardár ju 
pozval do svojej vily v Los 
Angeles, aby vytvorila 
umenie iba preňho. Páči sa 
mu tvorba Márie Švarbovej, 
patrí k jej fanúšikom. Uzná-
vaná fotografka nám potvr-
dila, že aj on si kúpil nie-
čo z jej diela, konkrétnosti 
o exkluzívnej spolupráci 
s ním však zatiaľ neprezrá-
dza. „Žiaľ, o novom projek-
te nemôžem viac hovoriť,“ 
vysvetlila. (ac)
 Foto: Mária Švarbová

Mária Švarbová vystavuje 
v galériách po celom svete.

Kúpele Grössling, 2020. Fotografia mala na dražbe veľký úspech.

Grössling od našej talentovanej  
fotografky vydražili v Londýne za rekordnú sumu
MÁRIA ŠVARBOVÁ

Prvú zrkadlovku mala od sestry
 Mária Švarbová (1988) sa narodila v Zlatých Moravciach, vyras-

tala v obci Slepčany, v súčasnosti žije v Bratislave, ale pôsobí 
prevažne v zahraničí. 

 Hlavnou inšpiráciou pre jej tvorbu je architektúra, ktorú doku-
mentuje svojím jedinečným štýlom, čím si získala medzinárodné 
uznanie. 

 Vyštudovala archeológiu, fotografovaniu sa venuje profesijne 
od roku 2010. Pri viacerých rozhovoroch spomínala, ako 
sa dostala k tomuto umeniu – sestra jej darovala fotoaparát, 
zrkadlovku, a vraj od prvého stlačenia spúšte vedela, že našla 
zmysel svojho života. Odrazu išlo všetko veľmi rýchlo... 

MINCE - BANKOVKY
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Urbanisti z Gehl Architects: 
V dobrom meste ľudia radi trávia čas

Ako má podľa vás vyzerať ideálne mesto pre ľudí?
MKJ: Nezameral by som sa na to, ako by malo vy-
zerať, ale ako by sa v ňom ľudia mali cítiť. Mesto, 
v ktorom sa ľudia stretávajú vo verejných priesto-
roch, v ktorom chcú tráviť čas, v ktorom sa radi 
prechádzajú či bicyklujú. Využívajú jeho rozličné 

funkcie a neslúži iba ako priestor, cez ktorý sa au-
tom dopravia do práce a zase domov. Mesto je dob-
ré vtedy, keď v ňom jeho obyvatelia chcú tráviť čas.

Akými princípmi sa riadite pri navrhovaní no-
vých verejných priestorov, štvrtí či miest?

MKJ: Kladieme dôraz na to, aby sa v nich ľudia 
cítili bezpečne, aby v nich radi trávili čas, aby 
v nich bola dobrá mikroklíma a zároveň, aby 
boli chránené pred prírodnými živlami a podob-
ne. Či už pracujeme na stratégii rozvoja veľkého 
mesta, alebo malej komunity, analyzujeme at-
mosféru a snažíme sa pochopiť život na danom 
mieste a až následne navrhneme dizajn, ktorý 
podporí súčasný život v meste a vyrastie „oko-
lo“ toho, čo tu už existuje. Náš prístup je teda 
opačný, ako pri tradičných architektonických 
návrhoch – začíname verejnými priestormi, po-
kračujeme infraštruktúrou a budovy navrhujeme 
až nakoniec.

Aká dôležitá je pri modernom rozvoji mesta ko-
munita a dôraz na jej tvorenie v nových mest-
ských štvrtiach a priestoroch?
MKJ: Bez komunít by sa ľudia v meste necítili 
bezpečne a nechceli by v ňom tráviť čas. Vždy sa 
snažíme pochopiť, aké komunity sa tu v súčasnosti 
nachádzajú a ako môžeme podporiť vznik ďalších. 
YW: Samozrejme, závisí od konkrétneho mesta, 
keďže ľudia v rôznych kútoch sveta majú rôzny 

spôsob života. Kľúčové je sledovať a pochopiť, 
čo sa v danej štvrti či mestskej časti deje, a tomu 
prispôsobiť riešenia. V našej spoločnosti máme 
tím sociológov a ďalších odborníkov, ktorí riešia, 
ako čo najlepšie porozumieť špecifikám verejného 
priestoru. Pre mňa osobne je najdôležitejšie zažiť 
to miesto osobne na vlastnej koži a porozumieť mu.

Veľkou témou pri vytváraní miest pre život je 
udržateľnosť. Ako sa pozeráte na tento trend 
a ako ho aplikujete pri vašich návrhoch?
YW: Nemyslím si, že ide o trend, ale o nutnosť, 
ktorá musí byť našou prioritou, ak chceme aj 
v budúcnosti mať dostatok priestoru pre kvalitný 
život. Naše návrhy musia zohľadňovať stovky ro-
kov v budúcnosti. Celý svet čelí výzvam spojeným 
s ekológiou a ochranou životného prostredia a ak sa 
nebudeme správať udržateľnejšie, prídeme o našu 
planétu – miesto, kde žijeme. 

Aké sú princípy udržateľnosti, ktorými sa môžu 
riadiť mestá, ale i developeri či samotní obyva-
telia a prispieť tak k lepšej budúcnosti?
MKJ: Vidím, že v Bratislave je hlavnou témou 
mobilita. Nehovorím, že autá by mali byť zakáza-
né, no ľudia by mali možnosť si vybrať z viace-
rých rovnako kvalitných a dostupných možností. 
Mať viacero spôsobov, ako byť mobilný v meste 
– či už bicyklom, hromadnou dopravou, pešo, ale 
aj autom – umožní ľuďom vybrať si tú udržateľ-
nejšiu variantu, najmä, keď im mesto vysvetlí, 
aké sú jej benefity nielen pre prírodu, ale aj pre 
nich samotných. S tým súvisí aj zdravie, a to nie-
len fyzické, ale aj mentálne, pobyt na čerstvom 
vzduchu či vzťah k mestu, v ktorom žijeme, ktorý 
si najlepšie vybudujeme, keď v ňom budeme trá-
viť viac času.
YW: Pochádzam z Číny, kde vo veľkých mestách 
výborne funguje metro, ktoré som často využívala. 
Kým som sa nepresťahovala do Dánska, bicykel 
som nikdy nevlastnila, no infraštruktúra pre cyklis-
tov je tam taká dobrá, že ide skutočne o najrýchlejší 
spôsob, ako sa môžem dostať do práce. Keď som 
teraz prvýkrát navštívila Bratislavu, hovorila som 
si, že to mesto je také kompaktné a oproti čínskym 
metropolám malé, že sa pýtam, načo sú vôbec ľu-
ďom autá.

Ako hodnotíte Bratislavu z hľadiska udržateľ-
nosti? Ktoré opatrenia sú v tomto smere podľa 
vás dobré, a kde vidíte priestor pre zlepšenie?
MKJ: Bratislavu som navštívil viackrát a vždy ma 
nadchne história, ktorú tu nachádzame z rôznych 
období. Takisto je výrazne prepojená s prírodou, 
či už vďaka rieke, ktorá tečie jej stredom, alebo 
množstvom zelene, ktorá výrazne zasahuje do jej 
územia. Takéto množstvo zelene je pre európske 
mestá výnimočné. Vnímame veľký posun k lepšie-
mu, vidím veľa električiek, novovznikajúce zelené 
verejné priestory aj nové cyklotrasy, hoci nie každý 
tieto zmeny spočiatku ocení.

Pôsobíte v Kodani, o ktorej sa dá povedať, že je 
hlavným mestom cyklistiky na svete. Aká bola 

Morten Kjer Jeppesen:
Náš prístup je opačný, ako pri tra-
dičných architektonických návrhoch 
– začíname verejnými priestormi, po-
kračujeme infraštruktúrou a budovy 
navrhujeme až nakoniec.

 

Yaxin Wang:
Mestá si postupne uvedomujú hodno-
tu nábrežných priestorov. Keď ľuďom 
dáte možnosť tráviť čas pri vode, 
využijú ju.

Gehl Architects je medzinárodná architektonická a urbanistic-
ká spoločnosť založená dánskym architektom Janom Gehlom, 
jedným z priekopníkov mestotvorby orientovanej na peších 
a cyklistov. Jeho ateliér sa zameriava na zvyšovanie kvality ve-
rejných priestorov a život nielen v budovách, ale najmä medzi 
nimi. V Bratislave sa odborníci tohto ateliéru venujú revitalizácii 
niektorých bývalých priemyselných oblastí, napríklad zóne Nové 
Lido na pravom brehu Dunaja. V rozhovore odpovedajú Morten 
Kjer Jeppesen (MKJ), vedúci európskeho tímu pre masterplan-
ning a dizajn, a urbanistka a architektka Yaxin Wang (YW).

cesta tohto mesta do stavu, kde je dnes, a vidíte 
prípadné podobnosti s Bratislavou?
MKJ: Kodaň je podobná Bratislave, no nemá takú 
bohatú históriu a je jednotvárnejšia. Pred pár de-
siatkami rokov sme aj tu uprednostňovali dopravu 
osobnými autami a táto zmena myslenia a kultúry 
trvala veľmi dlho. Vnímame aj kritiku niektorých 
opatrení v Bratislave, ktoré uprednostňujú cyklis-
tov, pretože sú údajne určené iba pre pár desiatok 
ľudí. Niekde však tá zmena začať musí a jej kva-
lita sa ukáže, až keď bude súčasťou celomestskej 
siete.
YW: V Kodani je bicyklovanie najrýchlejší spôsob, 
ako sa prepraviť do školy či do práce. Väčšina ľudí 
tu nebicykluje kvôli fyzickej aktivite alebo ušet-
reniu peňazí, ale preto, že je to najjednoduchšie. 
V Bratislave je táto infraštruktúra v zárodku a je 
príliš skoro hodnotiť prvé kroky, no keď vznikne 
širšia sieť, jej obyvatelia budú mať skutočne na vý-
ber a vtedy sa ukáže, ktorý spôsob prepravy upred-
nostnia.

V Bratislave s kolegami participujete na viace-
rých projektoch revitalizácie bývalých fabrík 
či industriálnych oblastí, vrátane Nového Lida. 
Ako k týmto projektom pristupujete? 
MKJ: Veľa z našich projektov po celom svete 
sa sústredí na transformáciu post-industriálnych 
území na plnohodnotné súčasti mesta. Tieto ob-
lasti vrátane Nového Lida sa často nachádzajú 
v blízkosti centier miest, a preto sú atraktívnymi 
pre developerov. Tiež to znamená, že väčšinou 
sa v ich okolí nachádza dobrá občianska vyba-
venosť, vybudovaná infraštruktúra či dostatok 
služieb. V Novom Lide sa podieľame na návrhu 
novej udržateľnej mestskej štvrte so zmiešaným 
využitím, v ktorej bude priestor pre voľnočasové 
aktivity a trávenie kvalitného času v spoločných 
priestoroch.

Máte skúsenosti aj s revitalizáciou území nachá-
dzajúcich sa pri nábreží?
MKJ: V minulosti predstavovala voda najmä do-
pravnú infraštruktúru a ľahký spôsob prepravy 
a vstupu do mesta. Zmeniť tieto industrializované 
zóny na kvalitný priestor pre život a vrátiť ľudí 
k vode je trendom posledných desaťročí a vníma-
me ho ako prioritu mnohých európskych miest. 
V Novom Lide vidíme podobnú príležitosť, ide 
o veľkú oblasť, v ktorej prepojenie na vodu úplne 
absentuje, a naším spoločným cieľom je ho obno-
viť a urobiť z rieky Dunaj súčasť verejného priesto-
ru s možnosťami trávenia voľného času.
YW: Podieľala som sa na viacerých projektoch re-
vitalizácie nábrežných zón, napríklad v Newcastle 
či v rôznych čínskych mestách. Mestá si postupne 
uvedomujú hodnotu nábrežných priestorov a v Ko-
dani k nim pristúpili zaujímavo, keď ich pretvori-
li takmer až na ihriská. Rovnaký potenciál vidím 
v oblasti Nové Lido, kde to žije aj napriek industri-
álnemu charakteru územia, videli sme športovcov, 
veslárov a podobne. Keď ľuďom dáte možnosť trá-
viť čas pri vode, využijú ju, a tento potenciál chce-
me v Novom Lide naplniť.  
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DUNAJSKÁ LUŽNÁ
Je najväčším a najrých-
lejším v strednej Európe 
a výrazne skracuje čakanie 
zákazníkov. Kúsok od Bra-
tislavy nájdete zálohový 
automat s obrovským výko-
nom. Zálohované PET fľa-
še či plechovky doň ľudia 
sypú doslova z vriec.
Nový automat pred obchod-
ným strediskom COOP Cen-
trum v Dunajskej Lužnej 
dokáže spracovať za jedinú 
minútu viac ako sto obalov. 
Ďalšou výhodou je, že už ne-
musíte vkladať do zariadenia 
vratné obaly po jednom, ale 
jednoducho vysypete obsah 
tašky alebo vreca s obalmi do 
násypníka automatu. Presne 
tak to robila pani, ktorá od-
stavila auto pred automatom 
a z kufra jedno po druhom 
vyberala vrecia s PET fľa-
šami, ktoré sypala do ná-
sypníka. Naozaj expresná 
a pohodlná obsluha, žiadne 
rady netrpezlivých ľudí čaka-

júcich pred automatom sme 
nevideli. Obaly mimoriadne 
rýchlo identifikujú a vytrie-
dia kamery či snímače kovov.
Nový automat prijíma PET 
fľaše až do objemu tri litre 
a hliníkové plechovky do ob-
jemu jeden liter. „Toto outdo-
orové riešenie je ideálne pre 
veľké obchodné centrá s par-
kovacou plochou. Celý pro-
ces vrátenia obalov prebehne 
ešte pred samotnou návšte-
vou obchodu. Automat Qu-
antum si už našiel veľkú ob-
ľubu v severských krajinách, 
ale prerazil aj v Grécku alebo 
na Malte,“ uviedol Ladislav 
Procházka, riaditeľ sloven-
skej pobočky spoločnosti 
Envipco, ktorá je globálnym 
poskytovateľom recyklač-
ných systémov a automatov 
na vrátenie fliaš.
So zálohovaním PET fliaš 
a plechoviek sa začalo v ja-

nuári 2022 a výsledky už za 
prvý rok prekonali očakáva-
nia. Návratnosť prekročila 
70 percent, pričom optimis-
tické scenáre rátali najviac 
so 60-percentným podielom 
vrátených obalov. 
Do zaujímavého projektu 
s názvom Druhá šanca sa 
na jeseň 2022 zapojila sa-
mospráva v Starom Meste. 
Na viaceré miesta v centre 
umiestnila smetné koše 
s držiakmi na plastové fľa-
še a plechovky, ktoré sa 
dajú ľahko vytiahnuť a vrá-
tiť do obchodu. Cieľom je 
nielen odstrániť neporia-
dok v okolí košov, aby fľa-
še končili tam, kde majú, 
ale i pomoc ľuďom v núdzi. 
Vďaka vyzbieraným zálo-
hovaným obalom si môžu 
kúpiť jedlo alebo zaplatiť 
nocľah. (ms)
 Foto: bn

aj vzťahy medzi pylónom 
a sochou generála s podstav-
com. To ešte citlivejšie mení 
aj parametre vnímania diela 
najmä z opačnej strany rie-
ky. V každom prípade, táto 
poloha jedinečne kopíruje 
pôvodnú priestorovú situá-
ciu originálu pred Redutou 
cca 50 m od brehu rieky, keď 
v roku 1937 postavili pamät-
ník podľa návrhu sochára 
Břetislava Kafku, maliara 
Jaroslava Jareša a architekta 
Vojtěcha Šebora. Štefánik 
odetý v uniforme, v ktorej aj 
skonal, s predsunutou nohou 
akoby vykročil do Európy, 
dívajúc sa do diaľav cez šíru 
vody rieky, napadá nás dopo-
vedať veršom básnika – za 
pomedzie slovenského rodu. 
Parametre súsošia boli na-
vrhnuté tak, že pamätník bol 
neobmedzene vnímateľný 
z náprotivného brehu a z pro-
peleru, pre ktorý Emil Belluš 
navrhol prístavné objekty. 
Ako vieme, žiariaci pamät-
ník, najmä jeho pylón, bol 
okamžite tŕňom v oku Hitle-
ra, keď navštívil anektovanú 
Petržalku. Tieto priestorové 
východiská pamätníka treba 
zachovať aj na jeho novom 
mieste, inak dôjde k degradá-
cii celej jeho myšlienky. 
K návrhu premostenia v tej-
to súvislosti teda len toľko, 
že je nesporne prospešné, 
ale kompozične je sporná 
jeho poloha na osi námestia, 
ako to ukazuje axonometria 

a návrh ZaD č.10 územného 
plánu mesta. Nemôže vyús-
tiť pod nohy generála. „Pe-
šia lávka“ ponad takú rieku 
ako Dunaj bude musieť byť 
nad gabaritom plavebnej 
dráhy rieky rovnako vyso-
ko ako iné mosty, a vytvorí 
tak oblúk nad riekou. Tak 
by chodec, idúc z Petržalky, 
začal vnímať sochu a zní-
žený pylón až z najvyššie-
ho miesta mosta, opačným 
smerom by sa zasa Štefánik 
„díval do mosta“. Naopak, 
z excentrickej polohy bliž-
šie k mostu Apollo, ako na-
vrhol Branislav Kaliský, by 
chodec počas celého pohybu 
po lávke vnímal celú sce-
nériu námestia so sochou aj 
so siluetou hradu. Štefánik 
a pylón by tak boli nerušene 
vnímaní aj z osi náprotivné-
ho námestia. Vlk sýty aj ovca 
celá, dalo by sa povedať.
Čo sa týka architektúry láv-
ky, je otázne, či má kopíro-
vať excentricitu piliera mosta 
Apollo, ako ju naznačuje ški-
ca v Bratislavských novinách  
č. 9/23, a či Bratislava potre-
buje ďalšiu lanovú konštruk-
ciu, alebo sem priniesť nie 
prostú lávku, ale napríklad 
obytný most. Riešenie by 
v každom prípade malo vzísť 
z medzinárodnej súťaže.
 Bohumil Kováč,  
 architekt a urbanista
 Vizualizácie: JTRE, Bra-
nislav Kaliský, axonometria: 
Compass/ZaD č. 10

PETRŽALKA/RUŽINOV
V Bratislavských novinách 
sme v septembri 2023 uve-
rejnili článok pod názvom 
Obojbrežné centrum mes-
ta nie je novinka. Plánu-
je sa už roky. Zareagoval 
naň architekt a urbanista  
BOHUMIL KOVÁČ, kto-
rého zaujala téma nového 
mosta cez Dunaj pre peších 
a cyklistov. Jeho reakciu 
prinášame na nasledujú-
cich riadkoch.
Nadpis pravdivo vystihuje 
skutočnosť, že na pravom 
brehu Dunaja oproti komple-
xu Eurovea sa už dlhšie uva-
žovalo o urbanizácii územia. 
Prvé náznaky odozvy hlav-
nej osi SND na druhú stranu 
rieky priniesli už štúdie au-
torov divadla. Dokladuje to 
ich známa skvelá axonomet-
ria, keď v osi divadla vede-
nou voľným priestorom nad 
riekou na petržalskej strane 
navrhli monumentálny oblúk 
v štýle Gateway Arch v St. 
Louis od E. Saarinena, za 
účelom vizuálneho spojenia 
oboch brehov. Pre územie, 
ktorého súčasťou je aj Lido, 
bola vyhlásená aj urbanis-
tická súťaž, ktorej víťazi, 
architekti ateliéru Markrop, 

spracovali doteraz platný 
územný plán zóny (2006). 
Ten možnosť pešieho mosta 
navrhuje ako výhľad, keďže 
platný územný plán mesta 
s ním doteraz tiež neuva-
žoval, a prináša ju až návrh 
ZaD č.10. Spomenutá je slo-
venská urbanistická škola. 
Ak sa tým myslí kolektív 
Alexy, Kavan Trnkus, títo 
navrhovali v opozite otvore-
ného priestoru pred SND na 

pravej strane rieky tiež ná-
mestie, ale spojenie brehov 
bolo tiež len vizuálne bez fy-
zického prepojenia. Až spo-
luautor komplexu Eurovea 
Branislav Kaliský v excen-
trickej polohe námestia M. 
R. Štefánika navrhol zelený 
peší most. Slovku „lávka“ 
sa zámerne vyhýbam, keďže 
Dunaj nie je potok, ale rieka 
s medzinárodnou plavebnou 
dopravou.

Dnes je základným kom-
pozičným bodom celého 
priestoru, a to vrátane nápro-
tivného brehu, súsošie pyló-
nu s levom a sochou generála 
M. R. Štefánika. Táto poloha 
vznikla aj na podnet autorov 
divadla a Nadácie M. R. Šte-
fánika.  Znovupostavenie sa 
začalo položením základného 
kameňa v roku 2004 a celá 
replika súsošia bola odhalená 
v roku 2009. Žiaľ, podľa po-
žiadavky developera lokality 
bol pylón znížený o cca 7 m. 
Pre zachovanie proporcií 
súsošia tak boli korigované 

Zelený most od spoluautora komplexu Eurovea Branislava 
Kaliského. „Most mal byť osadený asymetricky do námestia 
pred Euroveou v mieste priestoru pred Skladom 7, aby nerušil 
priehľady na sochu M. R. Štefánika a budovu SND. Mal byť na 
ňom zavesený ´horizontálny výťah´ pre deti a kaviareň, ktorá 
mala reflektovať na UFO na Moste SNP, len v inej podobe,“ 
hovorí architekt. Vizualizácie sú z roku 2005.

Nové Lido

Southbank

Ako by mal vyzerať promenádny most cez Dunaj?
Ad: Obojbrežné centrum mesta nie je novinka. Plánuje sa už roky

Premostenie a riešenie verejných priestorov od spoločnosti Compass, spracovateľov Zmien 
a Doplnkov č. 10 územného plánu mesta.

Nové Lido. Rozvoj územia na petržalskom brehu Dunaja plánuje už dlhšie spoločnosť JTRE 
v spolupráci s poprednými architektmi a urbanistami. Nové časti centra na oboch brehoch 
má prepojiť promenádny most.

Táto pani vyberala z kufra auta jedno vrece s fľašami za 
druhým a sypala do automatu – všetko expresne rýchlo.

Tel: 0917 121 133 
(8:00 - 16:00 hodinou v pracovných dňoch)

info - www.ambulapraktika.eu

Infúzna liečba pod dohľadom lekára 
- vysokodávkovaný vitamin C, analgetická, 

vazodilatačná infúzna liečba

Ďalšia šanca
pre Jalta bar
STARÉ MESTO
Samospráva v Starom 
Meste sa už niekoľkýkrát 
pokúša prenajať priestor 
bývalého legendárneho Jal-
ta baru na Gorkého ulici, 
ktorý dlhodobo chátra. 
Účelom nájmu má byť vy-
budovanie a prevádzkovanie 
centra zameraného na kul-
túru, podporu komunitného 
života, umelecko-kreatívny 
priemysel alebo vzdelávanie 
s možnosťou gastroslužieb. 
Kritériom na vyhodnotenie 
súťažných návrhov je naj-
vyššia ponúknutá cena ná-
jomného. Minimálna zmluv-
ná výška nájomného je päť 
eur za štvorcový meter me-
sačne. Záujemcovia môžu 
podávať svoje návrhy do 14. 
februára.  (TASR)

Kopec dajú 
čoskoro preč
PETRŽALKA
Developer Cresco Real 
Estate, ktorý stojí za pro-
jektom Slnečnice, ukončuje 
výberové konanie na dodá-
vateľa asanačných prác tzv. 
petržalského kopca. 
Asanácia časti kopca, kto-
rý vznikol pri búraní starej 
Petržalky, sa má začať po 
odstránení náletových dre-
vín. „Prebieha prvá fáza, a to 
odstraňovanie náletových 
drevín, s ktorým sme začali 
v novembri. Pre nepriaznivé 
počasie sa však odstraňovanie 
drevín predĺžilo,“ skonšta-
toval výkonný riaditeľ spo-
ločnosti Ján Krnáč. V rámci 
ďalšej fázy asanácie sa má 
odstrániť približne štvrtina 
kopca. Petržalský kopec tvorí 
viac ako 300-tisíc ton materiá-
lu, znovu využiť by sa z neho 
malo 96 percent. (TASR)

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

PET fľaše môžete sypať rovno z vreca
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Divadlo na hojdačke - Posledný dinosaurus

17. februára
V múzeu sa z vajíčka vyliahne malý dinosaurus Samo, 
ktorý hľadá svoju identitu, pravú rodinu a priateľstvo. 
Putuje po svetadieloch, z ktorých je v inscenácii o kaž-
dom veselá pesnička zameraná na základné geografic-
ké, podnebné či biologické jedinečnosti. Predstavenie je 
určené pre deti vo veku 3 až 10 rokov, začína sa o 16. h.  
Viac na www.nedbalka.sk

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do 
15. h na poschodí tržnice. Náj-
dete tu najmä knihy, ale popri 
nich sa určite objavia aj grafiky, 

gramoplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  pla-
gáty, známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je 
voľný. Viac na www.staratrznica.sk

Bratislavské fašiangy

10. februára
Pridajte sa do fašiangového sprievodu ulicami mesta! V rám-
ci fašiangovej zábavy sú pripravené aj ochutnávky šišiek, sú-
ťaž o najlepšiu masku, prehliadky so sprievodkyňami, pred-
nášky o histórii a zvyklostiach fašiangového obdobia a ďalší 
kultúrny 
program 
v r á t a n e 
k o n c e r -
tu. Viac 
na www.
visitbra-
t i s l a v a .
com

Svadobný veľtrh

10. – 11. februára
Svadobný veľtrh 
v priestoroch Národ-
ného futbalového šta-
dióna by si nemala 
nechať ujsť žiadna ne-
vesta, ženích, svadobná 
mamina či družička. 

Takmer 100 vystavovateľov zo Slovenska, Čiech, Maďarska 
a Nemecka pripravilo pre vás najhorúcejšie novinky zo sva-
dobného sveta. Môžete si vybaviť celú svadbu pod jednou 
strechou, a zároveň ušetríte veľa peniažkov na výstavných 
zľavách. Pripravený je i bohatý sprievodný program. Viac na  
www.svadobnyveltrh.sk, www.facebook.com/svadobnyveltrh

FEBRUÁR
V MESTE

BRATISLAVA
Ponúkame vám tipy na 
viacero podujatí v našom 
meste, ktoré vám i vašim 
deťom spestria dni príjem-
ným zážitkom. Informácie 
o ďalších priebežne uve-

rejňujeme na webe www.
banoviny.sk. Program sa 
môže v priebehu mesiaca 
zmeniť, pred návštevou 
si ho preverte na webovej 
stránke, ktorú uvádzame 
pri každej akcii.  (bn) 
 Foto: archív, TASR

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA:  zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

RUŽINOV
Zdevastovaný hotel Flóra 
na Zlatých pieskoch, pô-
vodne postavený ako do-
časná stavba, začali búrať. 
Ešte predtým mestskí po-
licajti skontrolovali všetky 
jeho priestory, aby sa ubez-
pečili, že vnútri nikto nie je. 
Pozrite si jedny z posled-
ných fotografií budovy pred 
jej definitívnym odchodom 
do minulosti.
O búraní hotela Flóra in-
formovala mestská polícia 
na sociálnej sieti v polovici 
januára. Keď policajti kon-
trolovali priestory opustenej 
budovy prvýkrát, ešte v roku 
2022, objavili v nej dvadsať 
ľudí bez domova, medzi nimi 
dokonca dve tehotné ženy. 
Pri druhej kontrole začiat-
kom tohto roka konštatovali, 
že našli len množstvo obalov 
z potravín, ale takisto pou-
žité injekčné striekačky. Tie 
neprekvapili ani urbexera 
Marcelita Rečinského, ktorý 
sa dnu dostal pred troma rok-
mi, vtedy objekt ešte nebol 
dostatočne zabezpečený.
„S kamarátom sme veľakrát 
chodili po okolí hotela a 
vždy sa tam zdržiavali neja-
kí narkomani, ľudia bez do-
mova, ale tiež rôzni asociáli. 

Raz sme si všimli, že dvere 
sú otvorené, a tak sme vošli 
dnu,“ spomínal Marcelito. 
Zároveň však priznal že v bu-
dove s jej neznámymi po-
chybnými obyvateľmi mali 
strach. S kamarátom preto 
len v tichosti preskúmali jed-
nu časť objektu a potom sa 
rýchlo vytratili.
Marcelito mobilom natočil 
video a našej redakcii po-
skytol i niekoľko fotografií 
zvnútra hotela, ktorý defini-
tívne odchádza do minulosti. 
Sú to jeho posledné. Plánoval 
sa sem ešte niekedy vrátiť, 
nakoniec vlani v novembri 
odfotil objekt už len zvonka. 
Zábery dokumentujú spúšť, 

ktorá zostala po vandaloch 
- porozbíjané okná, dvere 
vytrhané z pántov, zničený 
nábytok, všade špina, nepo-
riadok... 
O asanácii trojposchodovej 
budovy rozhodlo mesto pre 
jej zlý technický stav. Podľa 
vyjadrenia hovorcu magistrá-
tu Petra Bublu z vlaňajšieho 
októbra bola stavba natoľko 
poškodená, že ohrozovala 

zdravie i životy ľudí. „Pri-
pravujeme podklady na re-
vitalizáciu celého areálu, do 
ktorých následne zahrnieme 
aj možné využitie plochy po 
asanácii spomínanej stavby,“ 
doplnil.
Dnes už je verdikt jasný, 
mesto tu vybuduje záchytné 
parkovisko. (ac)
 Foto: Marcel Rečinský, 
 archív TASR
Viac foto na www.banoviny.sk

Sem už nik nevstúpi... Posledné foto hotela Flóra 

Budovu vystrieda parkovisko
Na mieste bývalého hotela Flóra v Areáli zdravia Zlaté piesky 
vznikne bezplatné záchytné parkovisko s približne dvesto 
parkovacími miestami, ktoré podľa magistrátu umožní pohodlný 
prestup na MHD. 
Hotel Flóra so 167 lôžkami postavili v roku 1975 pôvodne ako 
dočasnú stavbu, aby poskytla ubytovanie počas majstrovstiev 
sveta v krasokorčuľovaní v Bratislave. Nevyužíval sa od roku 
2016. Znalecký posudok vylúčil rekonštrukciu budovy ako 
ekonomicky neefektívnu.  

Hotel Flóra chátral približne od roku 2016, keď ho zatvorili.

  Opustené priestory využívali ľudia bez domova aj narko-
mani.

Urbexer Marceli-
to priznal, že vnútri 

mal „celkom strach“...

Problémová
kolónia je 
už preč
RUŽINOV
Problémovú „kolóniu“ 
v húštine na Astronomickej 
ulici, spojenú s drogami či 
krádežami, už mestská časť 
odstránila.
„Nelegálne osady a prí-
bytky sme zbúrali a celý 
priestor vyčistili od náleto-
vej zelene. Drvivá väčšina 
problémových osôb túto lo-
kalitu opustila a na okolité 
sídliská sa vracia pokoj,“ 
priblížil starosta Ružinova 
Martin Chren na sociálnej 
sieti. Čistenie priestoru 
trvalo 15 pracovných dní, 
pričom zozbierali viac 
ako 600 ton odpadu, čo 
predstavuje 60 až 70 plne 
naložených nákladných 
áut. Presné náklady mest-
ská časť ešte nevyčíslila. 
Podľa starostu bol zásah 
síce razantný, ale zároveň 
postupovali s maximálnou 
slušnosťou a opatrnosťou 
k obyvateľom daného úze-
mia. Dementoval tvrde-
nia, že išlo o „prepadovku 
v treskúcej zime“. Ubez-
pečil, že všetkých ľudí, 
ktorých sa búranie týkalo, 
miestny úrad spolu s polí-
ciou informoval niekoľko 
týždňov vopred. (TASR)

Fašiangová tancovačka

8. februára
Fašiangy vo V-klube, aké ste ešte nezažili! Dragúni pozývajú 
na Cyklus Tanečný dom XXII. tanečnej sezóny, tentokrát vás 
budú majstri učiť tance s vyhadzovaním v Myjavsko-Tren-
čianskej oblasti: slovenčina z Turej Lúky (Myjavská oblasť) 
a lašung, čardáš a sellácka zo Soblahova (Trenčianska oblasť). 
Viac na v-klub.sk

Nočná obloha nad hradom Devín

16. februára
Pozorovali ste už niekedy vesmír profesionálnym telesko-
pom? O tento zážitok sa v piatok o 17.30 h v exteriéroch 
hradu Devín postará Múzeum mesta Bratislavy v spoluprá-
ci s profesionálmi zo Slovenského zväzu astronómov. Bu-
dete môcť pozorovať nočnú oblohu a namieriť teleskop na 
vesmírne telesá, napríklad Jupiter, Mesiac, dvojhviezdy, 
ako i objekty hlbokého vesmíru – galaxie či hmloviny.  
Viac na www.muzeumbratislava.sk

Nebojím sa strachu

22. februára
Pozná ho každý. Strach. 
Na výstave plnej hier 
a úloh poodhalíte, aké má 
podoby, ako mu rozumieť 
a ako si ho skrotiť. Ten 
prirodzený, ako je strach 
z odlúčenia, smrti, tmy 
a nepoznaného či rôz-
ne fóbie. Sprevádzať vás 
bude 130 kníh z 35 krajín 
sveta z knižnice BIBIANY 
a ich hrdinovia. Viac na  
www.bibiana.sk

Skryté poklady 
Primaciálneho paláca

25. februára
Primaciálny palác patrí 
k najnoblesnejším palácom 
v centre mesta a je úzko pre-
pojený s históriou Uhorska 
i Bratislavy. Ukrýva zaují-
mavé príbehy, krásnu hudbu 
a mnoho vzácnych pokladov. 
Podujatie v Primaciálnom pa-
láci sa začína o 14. h. Viac na  
www.visitbratislava.com

Kurz východnej 
kaligrafie

25. februára
Vyskúšate si písanie znakov, 
pri ktorom sa takmer rituálne 
používa kaligrafický štetec, 
trecí kameň, tuš a špeciálny 
papier. Kurz východnej – čín-
skej a japonskej kaligrafie je 
určený pre záujemcov od 15 
rokov, začína sa o 14. h. Viac 
na www.nedbalka.sk

Energia

do 29. februára
Výstava obrazov a sôch Pet-
ra Žanonyho v Galérii SPP 
s názvom Energia zobrazuje 
jeho tvorbu za posledné tri 
roky po tom, ako sa vrátil 
do svojho rodiska Devína. 
Súčasťou výstavy je vyše 
60 umeleckých predmetov, 
ktorými sú prevažne obrazy 
tvorené technikou akryl na 
plátne a 21 drevených ume-
leckých sochárskych diel. 
Žanony pôsobil dlhé roky 
v Nemecku, kde sa venoval 
najmä tvorbe grafiky. Viac 
na www.spp.sk
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Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Pri známej cyklotrase spúšťajú 
nové semafory, majú zvýšiť  

plynulosť dopravy
Carl: Ešte som nevidel semafor, kto-
rý by prispel k plynulosti dopravy. Čím 
ich je viac, tým viac spomaľujú dopravu. 
Príklad Dúbravka, Karlova Ves. Potom 
semafor pri tuneli. Keď neboli zapnuté, 
doprava bola plynulá po celý deň. Autá sa 
nezhlukovali. Jazdili priebežne. Električ-
ky prechádzali úplne v pohode. Ak bolo 
treba, autá ich aj pustili. A žiadna nehoda.
Martin: Tak, ako aj na iných križovat-
kách v BA, šoféri aj tak vojdú do križo-

vatky, aj keď vidia, že nemajú možnosť pokračovať za ňou, a ostanú stáť v jej strede. Napríklad 
na Račku každodenná situácia.
Roman: Na jednej strane Vallo tvrdí, že namaľovaním cyklochodníka sa doprava nezhoršila, 
a na druhej má potrebu riešiť jej plynulosť osadením semaforov.
Michal: Vďaka tomu teraz môžete stáť nielen na Vajanského, ale už aj na Štúrovej.

Magistrát otvorene priznal, že nevie garantovať  
konkrétny termín dokončenia električky v Petržalke
Alena: Bodaj by, keď tam nikto nerobí... Myslím 
si, keď niekto ide stavať takýto projekt, má mať plno 
zamestnancov, a nie pár ľudí, čo sa tam potuluje. 
Koľkokrát idem okolo niektorej časti, buď tam nie 
je nikto, alebo max. 2 až 5 ľudí, a keď ich je náho-
dou viac ako 5, tak jeden robí a ostatní stoja okolo, 
a takto sa plán fakt nedá splniť.
Julo: ...majú však podpísanú zmluvu o dielo, kde je 
jasný termín dokončenia alebo sankcie za omeška-
nie. Z každej normálnej zmluvy musí byť jasné, kedy 
sa dielo má dokončiť a za akých podmienok predsa....
Oliver: Toto je sen. 4 km rovnej trate na zelenej lúke, jediná komplikácia sú dva mosty ponad 
rameno, prekládky IS a pár úrovňových prejazdov. Za rok musí byť hotovo a my sa tretí rok 
hrabkáme v zemi, manažérsky absolútne nezvládnutý projekt a zodpovednosť neponesie nikto.

www.facebook.sk/banoviny

 
Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každé dva týždne 
z nich vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverej-
níme. Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo 
vašej štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl redak-
cia@banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banovi-
ny.sk alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Svetlo nám opravili do 48 hodín
Po iks dňoch, kedy postupne vypadlo svetlo z dvoch lámp 
verejného osvetlenia práve v miestach, kde je bez nich 
priveľká tma, som zavolala na poruchovú linku firmy, ktorá sa 
stará o údržbu a servis verejného osvetlenia mesta. Ústretová 
pracovníčka si všetko pooverovala a sľúbila riešenie. Veľmi 
ma teší, že skutočne o necelých 48 hodín po mojom ozná-
mení prišli navečer páni z firmy lampy sfunkčniť a zasa svietia 
perfektne. Veľmi pekne ďakujeme.
 Čitateľka z Vrakune

Škoda takého pekného priestoru

Nedávno podve-
čer som náhodne 
prechádzal okolo 
Zimného štadióna 
na zastávku MHD, 
kam prichádzajú 
spoje smerujúce 
na Trnavské mýto. 
Prekvapilo ma, 
že pekná dlažba 
je na viacerých 
miestach zničená, 
zjavne preto, že po 
nej prechádzajú 
autá, aby zapar-
kovali na vyznače-
ných parkovacích miestach. Chcel som na problém upozorniť 
cez portál Odkaz pre starostu a bol som ešte viac prekvape-
ný, keď som zistil, že podnety na poškodenú dlažbu sa tam 
hromadia už niekoľko rokov. Naozaj to nikomu neprekáža? 
Netrápi kompetentných, ako vyzerá toto frekventované miesto 
na Trnavskej ceste, kadiaľ prejde každý deň množstvo ľudí?
 Alexander
 Foto: čitateľ

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 25 rokov

RUŽINOV
Na prešpor-
skú kuchy-
ňu v mo-
d e r n o m 
prevedení 
láka nová 
re š t a u r á -
cia, ktorú 
otvorili vlani 
v decembri v budove, 
kde kedysi sídlilo ria-
diteľstvo zbombardo-
vanej rafinérie Apollo. 
Vyskúšali sme.
Reštauráciu Apolka 
nájdete na Súken-
níckej ulici, hneď 
oproti novej by-
tovke Klingerka. 
Zaujala nás práve 
jedinečným spojením 
tradičných jedál a od-
vážneho gastronomického 
prístupu, o ktorom píše na 
svojom webe. Hneď na za-
čiatku však avizujeme, že nie 
je pre bežného smrteľníka na 
každodenné hodovanie, ceny 
sú o dosť vyššie, ale zase uží-
vať si výnimočnosť každý 
deň, to by asi nebolo celkom 
ono.
Viaceré jedlá nás prekvapili, 
pričom sľubovanú prešpor-
činu sme videli najmä v špe-
cialitách z rýb, tieto pokla-
dy Dunaja boli v minulosti 
dostupné aj pre chudobných 
Prešporčanov. No je tiež 
pravda, že v starej bratislav-
skej kuchyni sa miešali via-
ceré kultúrne vplyvy – his-
torik a spisovateľ Vladimír 
Tomčík v našom dávnejšom 
rozhovore spomenul, že bra-
tislavská gastronómia je mi-
xom najmenej deviatich rôz-
nych kuchýň.
V Apolke idú zjavne ešte ďa-
lej – prekvapením bol už Ho-
vädzí vývar (6,50 €), v ktorom 
sme mali okrem koreňovej 
zeleniny  čínsky wonton, nie-
čo ako piroh plnený mäsom 
z hovädzieho chvosta. Zaují-
mavé riešenie, ktoré sa nám 
veľmi páčilo, takýchto „tašti-
čiek“ by sme v polievke pri-

j a l i 
aj tri kusy. Polie-

vočka však bola, žiaľ, trochu 
slabá, hovädzí vývar by mal 
mať silnú, výraznú chuť, na-
vyše nebola dosť teplá. 
Platí to aj o zeleninovej po-
lievke minestrone, ktorú 
sme mali v rámci obedového 
menu (11,90 €), aj tá cestou 
na náš stôl vychladla. Ochu-
tená však bola dobre, zeleni-
ny veľa, to oceňujeme. Inak, 
tak trochu nám pripomínala 
známu tukožrútsku poliev-
ku, ktorá sľubuje zázraky do 
siedmich dní. Druhý chod, 
grilovaný ostriež nílsky s po-
lentou, karfiolom na masle 
a hoblinami kokosu bol chu-
ťovo málo výrazný, čakali 
sme viac. Popravde, efektný 
styling jedla bol príťažlivejší 
ako jeho chuť.
Vyskúšali sme i pred-
jedlo Marinovaný pstruh  
(9,90 €) s opečeným kvás-
kovým chlebom. Mäsko (su-
rové!) bolo výborné, kto sa 
obáva príliš výraznej rybacej 
chuti, tak v tomto prípade 
zbytočne. Pri dochucovaní 
pstruha sa hovorí, že menej 
je viac - ten náš spolu s čer-
venou repou, chrenom, na-
kladanou šalotkou a kôprom 
bol skutočnou delikatesou. 

A styling opäť 
úžasný.
Pastvou pre oči 
bol takisto Gri-
lovaný sivoň  

(25,90 €), ktorý má 
síce pôvod v Sever-

nej Amerike, ale dnes sa 
už vyskytuje takmer v celej 
Európe, takže pokojne môže 
byť aj „prešporský“. Prezen-
tácia naozaj dokonalá, ryba 
dochutená síce len mierne, 
ale mäso samo osebe neskla-
malo, bolo dobré. K nemu 
sme mali zemiakovú espu-
mu, určite odporúčame, chu-
tila skvostne. 
Otestovali sme i Hovädzie 
líčka (19,90 €) podávané 
s celozrnnou tarhoňou na 
bielom víne, konfitovanou 
šalotkou a pórom. Vyzdvi-
hujeme spracovanie jedla, 
mäsko bolo mimoriadne 
jemné, chutné, ľahko sa od-
deľovalo. Fajn bola aj prílo-
ha, šalotka sa s tarhoňou chu-
ťovo výborné dopĺňali, určite 
by sme však zvládli väčšiu 
porciu.
K Pečenému bravčovému 
boku (16,90 €) servírujú šo-
šovicu beluga a grilovanú ka-
pustu, čo bolo pre nás malým 
prekvapením. Bôčik pripra-
vili skvelo, šošovica (mimo-
chodom, pôvodom z Indie) 
bola tiež chutná a ako príloha 
ľahká, kapusta zas dodávala 
jedlu šťavnatosť. Fakt, že 
textúr v ňom bolo viac, vý-
slednému dojmu len prospel.
Hovädzí tatarák (14,90 €) 

v podaní Apolky hodnotíme 
ako zaujímavý gastronomic-
ký experiment. K delikátne-
mu bifteku sme dostali v hl-
bokej miske pečený cesnak, 
nakladané čili, ale takisto 
topinambur. Tento sladší va-
riant zemiakov, pôvodom 
opäť zo Severnej Ameriky, 
spestril jemnú chuť, ktorá 
nikoho neurazí, čo bol asi zá-
mer. Aj štruktúra tejto luxus-
nej pochúťky bola veľmi jem-
ná a prezentácia elegantná. 
Potešili i Pirohy plnené pe-
čenou tekvicou (14,90 €) 
s rôznorodými pridanými 
chuťami, ktorých výsledkom 
bol nový, netradičný zážitok. 
Chutné taštičky z mäkučkého 
cesta posunula na ešte vyšší 
level omáčka z čierneho ces-
naku, ocenili sme takisto ovčí 
syr a lieskovce na tanieri, 
no ešte väčším prekvapením 
bolo, že majster kuchár spes-
truje túto lahôdku aj chipsom 
z bieleho jogurtu.
Napokon sme zvládli i de-
zert, kde sme stavili na 
Mousse z horkej čokolády  
(6,90 €). Bol vynikajúci, 
svieži, a zároveň prenikavý. 
Bila sa v ňom zemitá chuť 
červenej repy so sladkosťou 
maliny a k tomu horkosť čo-
kolády... Veľmi dobrá kombi-
nácia! (bn)
 Foto: Marián Dekan
Naše hodnotenie:
Maximum: 5 hviezdičiek
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.



Tradičnej prešporčiny menej, nečakaných chutí veľa

Hovädzí 
vývar

Grilovaný 
sivoň

Marinovaný 
pstruh

Hovädzie 
líčka

Pečený 
bôčik

Pirohy Tatarák Mousse

Na lepšej adrese
LAMAČ
Miestnu knižnicu už nájdu 
Lamačania na inej adrese. 
Pred pár dňami ju otvorili 
v nových zrekonštruova-
ných priestoroch.
Ako informovala mestská časť, 
knižnica sa z priestorov na 
Heyrovského ulici, kde kedysi 
sídlil miestny úrad, presťaho-
vala do obnovenej budovy na 
Malokarpatskom námestí 11, 
ktorá sa nachádza na parkovis-
ku pri pošte. Centrálne miesto 
s veľkými oknami  od začiatku 
púta pozornosť mnohých La-
mačanov, ktorí si začali vyba-
vovať čitateľský preukaz. La-
mačská knižnica má vo fonde 
viac ako 13-tisíc titulov, z toho 
najväčší podiel tvorí beletria 
pre deti a dospelých.  (ts)

Vlčí výbeh ožil
KARLOVA VES
Do vlčieho výbehu v ZOO 
Bratislava pribudla nová 
svorka piatich jedincov 
vlka eurázijského. 
„Nová vlčia svorka prišla 
z holandskej zoo Dierenpark 
v Amersfoorte. Svorka má päť 
členov, 9-ročný rodičovský 
pár a troch synov narodených 
v rokoch 2019, 2020 a 2021. 
Priviezli sme ich 10. januára. 
Bezprostredne po príchode do 
zoo boli vlky vypustené do 
výbehu, ktorý sa  nachádza 
v časti areálu Karpatský les. 
Hneď po vypustení intenzívne 
monitorovali a skúmali celý 
výbeh, no na svoj nový život-
ný priestor si pomerne rýchlo 
zvykli,“ priblížila zoologička 
Magdaléna Hadová. Výbeh vl-
kov otvorili v lesnej časti zoo 
v roku 2017 a obývalo ho spo-
lu 6 jedincov žijúcich v dvoch 
svorkách. Vlani koncom ok-
tóbra vo vysokom veku uhynul 
posledný vlk, dnes už je vo 
výbehu opäť živo. (ts)
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KARLOVA VES
Otvoriť si krčmu na sídlis-
ku prináša riziko, že si ma-
jiteľ znepriatelí mnohých 
ľudí v blízkom susedstve. 
Zvyčajne sa sťažujú na 
pach, ktorý sa šíri z vetrá-
kov pohostinstva, na špaky 
i pľuvance na zemi a náš či-
tateľ z Karlovej Vsi najmä 
na hlučných štamgastov, 
ktorí mu vraj strpčujú ži-
vot od rána do večera.
Náš čitateľ býva neďaleko 
pubu na Púpavovej ulici, kde 
je problém s hlukom najmä 
v teplých dňoch, keď skupin-
ky popíjajúcich sedia vonku 
na terase, len pár metrov od 
bytoviek. Teraz v zime vychá-
dzajú von na krátku cigaretku, 
pravda, zvyčajne s pohárom 
v ruke. Do krčmy sme sa boli 
pozrieť v predvianočnú nede-
ľu krátko popoludní a na ten 
čas bolo celkom plno. Z dverí 
práve vychádzala trojica náv-
števníkov, jeden z nich čosi 
hlasno komentoval, kamará-
ti ho však rýchlo upokojili. 
Atmosféra vnútri, v objekte 
bývalej výmenníkovej sta-
nice, nám pripomenula časy 
starých bratislavských krčiem 
štvrtej cenovej. Aj alkohol je 
lacný, poldecák kúpite už za 
euro, môžete si tu tiež vsadiť 
na výsledky športových zápa-
sov a pri troche šťastia odísť 

s výhrou, ktorá poteší. 
Mali sme pocit, že všetci 
sa tu poznajú, je to zjavne 
miesto stretnutí najmä fanú-
šikov futbalu, nad oknami 
viseli vlajky rôznych klubov. 
Osamotený dôchodca pri sto-
le kombinoval čapované pivo 
s panákom, dvojica vedľa 
debatovala a ďalší postávali 
pri pulte, pričom sa do ich 
rozhovoru občas zapojila 
výčapníčka... Taký normálny 
krčmový život, v danom čase 
sme nezaznamenali nijakú 
nepríjemnosť vnútri ani von-
ku. Pozreli sme si aj okolie 
pohostinstva, pre fajčiarov 
pred vchodom popolník, na 
zemi len zopár špakov (na za-
stávkach MHD ich je rozhod-
ne viac), ani žiadne rozbité 
sklo či odpadky sme nevide-
li. Karlovešťanka, ktorá býva 
presne oproti krčme, nám na 
rozdiel od nášho čitateľa tvr-
dila, že žiaden hluk ju neruší, 
iná však zase vysvetlila, že 
podvečer je situácia úplne 
iná - keď prechádza okolo 
opitých štamgastov vraj po-
čuje už z diaľky. Krčma je 
otvorená od rána a podľa 
otváracích hodín, ktoré sme 
si pozreli pri vstupe, končí 
zvyčajne o deviatej večer, len 
v piatok a v sobotu o desiatej.
Zisťovali sme, či karloveská 
samospráva eviduje sťažnos-

ti na hlučných štamgastov 
tohto pubu, ale nič také nám 
hovorca Branislav Heldes 
nepotvrdil. Pripomenul, že 
priestor je v správe Bratislav-
skej teplárenskej spoločnosti, 
a nespokojným susedom od-
kázal: „V prípade porušenia 
VZN je potrebné bezodklad-

ne kontaktovať mestskú po-
líciu, ktorá má kompetenciu 
zasiahnuť.“
Ešte lepšie je však najskôr 
upozorniť na problém ma-
jiteľa či prevádzkovateľa 
krčmy a snažiť sa o dohodu  
„v mieri“. (ac)
 Foto: Marián Dekan

Neďaleko Patrónky stála 
kedysi dedina Sellendorf, 
známa nielen mlynmi, ale 
i tým, že bola prekliata. Ko-
luje o nej viac legiend, na 
nasledujúcich riadkoch si 
prečítajte tie najznámejšie, 
ktoré spomínali spisovateľ-
ka Mária Ďuríčková a pub-
licista Igor Janota.
Do Sellendorfu, dediny z 13. 
až 15. storočia, si chodievali 
mlieť múku ľudia zo široké-
ho okolia. Okrem deviatich 
mlynov tu bolo i deväť hos-
tincov, úrodné role a vinohra-
dy. Dedina bola preto veľmi 
bohatá, avšak jej obyvatelia 
nehospodárili s peniazmi 
skromne. Radi hýrili a snaži-
li sa na každom zákazníkovi 
zarobiť čo najviac.
Raz Sellendorf navštívil star-
ček s fúrikom plným obilia, 
aby mu ho pomleli na múku. 
Chamtivý mlynár ho však 
okradol, a pri odchode ho 
sprevádzali ešte aj posmešky 
miestnych mladíkov, preto 
v hneve dedinu preklial. Pre-
padla sa pod zem... Nešťastie 
sa stalo na Vianoce, kedy 
je lepšie vyhýbať sa dané-
mu miestu. Podľa legendy 
sa totiž raz za rok, práve na 

Štedrý deň, dedina opäť ob-
javí. Keby ste na ňu natrafili, 
neberte si nič od jej duchov, 
museli by ste v nej zostať už 
navždy...
Akých duchov by ste tu mohli 
stretnúť? To zase prezradil 
publicista Igor Janota v knihe 
Legendy a mýty starej Bra-
tislavy (vydavateľstvo PT 
Marenčin). Píše, že na Šted-
rý deň môžete zazrieť zajaca 
s poľovníckym klobúkom na 
hlave, ktorého naháňa líška 
s dievčenskou tvárou. Sú to 
mladí zaľúbenci, mlynárova 
dcéra Anička a lesník Janko, 

ktorí čakajú na vyslobode-
nie. Mlynár a majiteľ ôsmeho 
mlyna Klepáč mal totiž spolu 
s manželkou vyhliadnutého 
pre svoju dcéru iného žení-
cha, a tak nepriali začínajú-
cej láske. Keď Janko prišiel 
na Štedrý deň do mlyna na 
vinšovačku a objal krásnu 
Aničku, nahnevaná mlynárka 
začala kričať: „Bodaj by ťa, 
chlap jeden bezočivý, čert 
v tejto chvíli na zajaca pre-
menil a nemal by si pokoja 
na svete... A ty, dcéra nehod-
ná, bodaj by si sa na líšku 
premenila a neprestajne tohto 

zajaca po všetkých kútoch 
lesa prenasledovala!“ Počas 
kliatby sa Anička začala me-
niť na líšku a keď si pri tom 
robila krížik na hlave, zosta-
la jej ľudská tvár. A Janko sa 
zmenil na zajaca. Na hlave 
mu zostal klobúk s pierkom.
Od tých čias každý Štedrý 
večer od polnočnej omše 
do svitania pobehuje v lese 
na Železnej studničke zajac 
v poľovníckom klobúku a za 
ním líška s krásnou tvárou. 
Keď ich uvidíte o rok, skúste 
im pomôcť. Vraj stačí, ak sa 
s priateľom alebo priateľkou 
pred nimi pobozkáte, kliatba 
zmizne.
Aj takéto legendy sa viažu 
k nášmu mestu. Spisovateľka 
Mária Ďuríčková v doslove 
knihy Bratislavské povesti 
píše, že práve tieto báje sú 
pamäťou zložitej minulosti 
Bratislavy a dôvodom, prečo 
sú také rozmanité, je fakt, že 
vždy bola križovatkou ciest. 
Aj preto tu stojí slovenská báj 
vedľa nemeckej ságy, židov-
ské motívy vedľa fragmentov 
českých alebo juhoslovan-
ských... 
 (bn, BSK, TASR)
 Foto: archív TASR, bn
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Zakázaná láska v tajomnom ôsmom mlyne

Takto vtedy vyzeral tento ojedinelý reprezentant mlynov na vodný pohon na Slovensku zo 
17. storočia. Tristoročný Klepáč začal pustnúť od roku 1963, keď sa jeho majiteľom stal 
Bytový podnik Bratislava III.

Pub na Púpavovej ulici je len pár metrov od bytoviek.

„Dobré pivo, víno aj panáky za rozumnú cenu plus možnosť 
stávkovať alebo si zahrať biliard... Ak neprekáža štvrtá 
cenová spoločnosť, tak ok,“ zhodnotil jeden z návštevníkov.

Vonku sa fajčí aj popíja, prázdne poháre na parapete okna 
však výčapníčka pozbierala hneď.

1988

Boj o Klepáč  
sa skončil dobre
 Majitelia ôsmeho mlyna Klepáč 

sa striedali. Podľa záznamov 
z polovice 18. storočia vlastnil 
usadlosť Mathias Strohofer, v 19. 
storočí Henrich Hackl, neskôr 
mlynár Krištof Cellér, ktorý ho 
v roku 1842 predal bratovi Samu-
elovi. K ďalšej zmene vlastníka 
prišlo v roku 1855, potom v roku 1911, kedy mlyn kúpil staviteľ Ľudovít Gratzl a prestaval ho na 
výletnú reštauráciu. 

 V roku 1921 sa majiteľom mlyna stal Jozef Raban, po ňom (v rámci reštitúcie v 90. rokoch) 
Ľudmila Rabanová Sedlárová, ktorá sa tam narodila a rozhodla sa venovať ho deťom a mládeži. 
Keď zomrela, vlastníkom mlynu stal jej manžel Viliam Sedlár, dnes 94-ročný dôchodca, od 
ktorého ho vlani kúpil podnikateľ a politik Alojz Hlina - zabránil tak hroziacej dražbe lukratívneho 
majetku. Sľúbil, že mlyn bude využívať podľa pôvodných predstáv manželov Sedlárovcov.

Karlovešťan: Štamgasti v krčme na našom 
sídlisku robia hluk od rána do večera

TIP OD VÁS
Koniec kauzy
PETRŽALKA
Okresný úrad Bratislava 
zastaví konanie vo veci ne-
oprávneného nakladania 
s odpadmi v súvislosti s pies-
kovaním lúk v Petržalke. Dô-
vodom je, že nešlo o odpad. 
Úrad začal konanie v roku 
2021 pre podozrenie o poru-
šení zákona o odpadoch, keď 
piesok z pieskovísk využila 
mestská časť na vyrovnanie te-
rénu a prevzdušnenie zelených 
plôch. „Vzhľadom na skutoč-
nosť, že nie je taxatívne urče-
ná povinnosť zbaviť sa piesku 
z pieskovísk ako odpadu a dr-
žiteľ ho použil na účel, na ktorý 
sa piesok bežne používa, okres-
ný úrad konanie zastaví, keďže 
nešlo o odpad,“ skonštatoval 
rezort vnútra s tým, že problém 
konzultoval aj s ministerstvom 
životného prostredia. (TASR)

Vítaná premena
BRATISLAVA
Z drevených ohrádok od-
viezla spoločnosť OLO tisí-
ce vianočných stromčekov.
Len za prvé zhruba dva janu-
árové týždne vyzbierala firma 
takmer 23-tisíc stromčekov 
s celkovou hmotnosťou viac 
ako 130 ton. Mesto zároveň 
zorganizovalo komunitnú ak-
ciu „Novoročná mulčovačka“ 
v Lamači, kde sa stromčeky 
premenili na organický mulč, 
ktorý si mohli záujemcovia 
zobrať do svojich záhrad. (bn)

Padli aj pokuty
BRATISLAVA
Regionálny úrad verejného 
zdravotníctva informoval 
o výsledku kontrol na vianoč-
ných trhoch. Hygienici urobi-
li dohromady 65 kontrol v 40 
stánkoch a udelili 9 pokút.
Medzi najčastejšie zistené 
nedostatky na trhoch v našom 
meste patrilo porušenie chla-
diaceho reťazca, suroviny po 
dátume spotreby, respektíve 
po dátume minimálnej trvan-
livosti, potraviny neznámeho 
pôvodu, chýbajúce označenie 
na potravinách či zamestna-
nec bez dokladu o zdravotnej 
spôsobilosti. (TASR)

Ďalší podvod na dôverči-
vých ľudí! Bratislavské 
LETISKO M. R. ŠTEFÁ-
NIKA varuje pred falošný-
mi profilmi, ktoré na soci-
álnej sieti ponúkajú predaj 
stratenej batožiny za sym-
bolické ceny. Ide napríklad 
o nepravé profily s názvom 
Bratislava Airport a Brati-
slava Terminal A. „Letisko 
M. R. Štefánika nemá nič 
spoločné s uvedenými fa-
lošnými profilmi na Face-
booku, ani s podvodnými 
ponukami, informáciami 
a súťažami uverejnenými 
na týchto stránkach,“ zdô-
raznila hovorkyňa letiska 
Veronika Tóthová. Pri-
pomenula tiež, že letisko 
v žiadnom prípade nepre-
dáva stratenú či zabudnutú 
batožinu cestujúcich, ani 
na to nemá oprávnenie. 
Zároveň upozornila, že je-
dinou oficiálnou stránkou 
bratislavského letiska je 
profil s názvom: Letisko 
Bratislava / Airport Brati-
slava | Bratislava | Facebo-
ok. (TASR)

Obeťou krádeže sa stala 
bezbranná starenka, ktorej 
na ulici v STAROM MES-
TE ponúkol pomoc nezná-
my muž. Hoci jeho ponuku 
odmietla, neodradilo ho 
to a ukradol jej kabelku, 
v ktorej mala aj doklady 
a mobil. Kabelku, z kto-
rej vybral cennosti, po-
tom odhodil do smetného 
koša. Synovi seniorky sa 
však rýchlo podarilo loka-
lizovať ukradnutý telefón 
a potrebné údaje ihneď po-
skytol polícii. Policajti vy-
pátrali zlodeja, 41-ročného 
Slavomíra, na Račianskej 
ulici a obvinili ho zo zlo-
činu krádeže. Skončil vo 
väzbe. (ms)
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Ilia Gri-     
gorievič  

Erenburg

skratka  
športové-    
ho klubu

1. časť  
tajničky

podraďova- 
cia spojka

ničila,  
nivočila

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

kilogram  
(hovor.)

Štefan  
(dom.)

skratka  
pre a iné

2. časť 
tajničky

grobian,    
po česky

Pomôcky: 
ovo, kiang, 
arit, taran,  
Ormuzd  

Otília  
(dom.) polia

značka  
milipas-     

calu

vzorec  
oxidu  

uránatého

4. časť 
tajničky rozdeľoval

šľahnutie
ázijský  

divý osol  
poranila

staro-    
perzský  

boh svetla  
a dobra

chrobák  
z čeľade  
liskavko-    

vitých

listnaté  
stromy  

neokresa-   
ný kmeň

Pomôcky: 
albién, ka-   
vyľ, hakim, 
alén, rust  

udieralo  
zobákom  
otáčavá  

časť stroja

rúcala,  
búrala  
vlastné  
gorile

skr. otrav-   
ných látok  

menšie  
laná  

Róbert  
(dom.)

hlavy  
(hovor.)  

idiot  
(expr.)

klamstvá  
trápte,  
sužujte

umyli

žitím  
dosiahni  
fluorid  
tálny

e-mail, 
mejl 

orientálny  
mudrc

skratka  
tankového  

zboru

náhradník  
delegáta  
vystav  

žiareniu

súčaný  
región na  
Slovensku  

manitol

druh hry  
v karty,  
ramšľa  
(zried.)

farba  
na vajíčka

epocha  
kriedy  

altánok,  
besiedka

značkovač 
(tech.)  
lezú,  

šplhajú sa

tropická  
obilnina

sfilmované 
dielo  

staroveká  
zbraň

enzým  
štiepiaci  
laktózu  

naparujú
Pomôcky: 
murárka,  
kilt, taro,  
lanceta  

škót. muž-   
ská sukňa  
na spoloč-   

ný účet

lezecká  
disciplína  
vykvasilo

značka  
decimetra  
nasmero-    

val

štvorcový  
nerast

mužské  
meno  

prieskum  
mienky

patriaci  
nám  

chirurgický 
nožík  

samotár-    
sky dravý  

hmyz

odroda  
nikelínu  
vydáva  
stony

európska 
rieka  

zahrotený  
kus dreva

označenie  
lietadiel  
Etiópie

prilákajú  
jedno-      
plošník  

(let.)

stepná  
tráva  

prudko  
hádzal

tím,  
po česky

nakovala  
natri  

nabielo

formovať  
do vĺn  

tropická  
rastlina

vrch  
v Jeruza-    

leme

biblické  
mužské  
meno

zatína  
štítok  

(hovor.)

trojhlavý  
sval  

byť zúfalý

Pomôcky: 
a meta,  
Eos, šilt,  
ramšeľ  

vytvorilo
prišitá  

5. časť 
tajničky

stali sa  
hnedými  
3. časť 
tajničky

spravila

zhon  
(expr.)  

zohrieva  
sa

Anton  
(dom.)

roztápalo

zaštekal  
(expr.)  
robil  

blaženým

propadién  
(chem.)

vzlietnutie

obrva  
(kniž.)  

lis  
(hovor.)

ohňom  
poraň

plešti  
rob  

krotkým

prúd,  
ronenie  
(bás.)

okraje  
Otília  

(dom.)

grécka  
bohyňa  
ranných  

zôr

značka  
irídia

rezaním  
odstránite  

požívaj  
tekutiny

veľký  
loptoš  
(expr.)

ovanúť
štát v juho-  
východnej  

Ázii

Pošlite znenie tajničky z krížovky na 
sutaz@banoviny.sk a vyhrajte spoločenskú hru 

Pixel Art Memo na trénovanie pamäti od spoločnos-
ti Piatnik, ktorej cieľom je prepojiť pôvodný obraz 

s rozpixelovaným 
obrazom. Hru zakú-
pite na www.piatnik.
cz. Štatút súťaže na 

banoviny.sk.


